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TOVARĂȘUL NICOLAE CEAUȘESCU
a primit pe ambasadorul Republicii

Arabe Siriene

ORGAN AL COMITETULUI CENTRAL AL UNIUNII TINERETULUI COMUNIST

JOI

8 DECEMBRIE

1983

Tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
președintele Republicii Socia
liste România, a primit, 
miercuri dimineața, pe Hays-

sam Barakat., ambasadorul Re
publicii Arabe Siriene în țara 
noastră, care a transmis un 
mesaj din partea președiritelui

Republicii Arabe Siriene, Hafez 
Al-Assad.

Primirea fs-a desfășurat într-a 
atmosferă 'Cordială,

Sub președinția tovarășului
Nicolae Ceaușescu, ferii a avut loc

în prezenta tovarășului Nicolae Ceaușescu, ieri a inceput

CONSFĂTUIREA DE LUCRU
DE LA C.C. AL P.C.R. 

PE PROBLEME DE AGRICULTURĂ
Șl COMBATEREA EROZIUNII SOIULUI
Sub președinția tovarășului 

Nicolae Ceaușescu, secretar Re- 
neral al Partidului Comunist 
Român, președintele Republicii 
Socialiste România, miercuri. 7 
decembrie, a avut loc ședința 
Comandamentului național pen
tru. irigații, desecări și comba
terea eroziunii solului.

In cadrul ședinței au fost 
examinate rapoarte privind rea
lizarea planului de îmbunătă
țiri funciare și de gospodărire a 
apelor pe anul 1933 și progra
mul pe anul 1981; realizarea 
sarcinilor din Programul de a- 
menajare și exploatare a Deltei 
Dunării; elaborarea schițelor 
județene ale lucrărilor de iriga
ții. desecări și combaterea ero
ziunii solului, corelate cu sche
mele hidrotehnice de gospodări
re a apelor si amenajările .sil
vice, corespunzător sarcinilor ce 
revin din Programul național.

Analiza efectuată a evidențiat 
stadiul activităților privind în
făptuirea Programului națio
nal de asigurare a unor pro
ducții sigure și stabile prin 
creșterea potențialului produc
tiv al pămintului, mai buna 
organizare și folosire în mod 
unitar a terenurilor agrico
le, a întregii suprafețe a tă
rii. realizarea irigațiilor ne 
55—SO la sută din suprafața 
arabilă, a lucrărilor de desecări 
și combaterea eroziunii solului. 
Au fost stabilite, totodată, mă
suri pentru a asigura transpu
nerea in practică întocmai a ho- 
tărîrilor Plenarei Comitetului 
Central al Partidului Comunist 
ROmân în acest domeniu.

Subliniindu-se importanta ex
cepțională pe care o prezintă 
pentru economia noastră națio
nală înfăptuirea prevederilor a- 
cestui Program, au fost stabili
te sarcinile ce revin ministere

lor economice, altor , instituții 
centrale, organelor locale de 
partid și de stat pentru reali
zarea la timp a proiectelor pen
tru executarea și livrarea in 
termene planificate a utilajelor 
necesare, pentru organizarea 
exemplară a intrvgfi activități.

Tovarășul Nicolaxi; Ceaușescu, 
insiistind asupra necesității de a 
se acționa cu toată răspunderea 
pentru îndeplinirea» sarcinilor 
Programului national privind 
creșterea potențialului productiv 
al pămintului, a «cerut să fie 
adoptate soluții simple, cît mai 
avantajoase din ptnzct de vedere 
tehnic și economic. în acest sens, 
secretarul general al partidului 
a indicat ca orgaflizarea terito
riului să aibă la .bază amena
jarea de sole, mici, avînd 200— 
S00 hectare, în raport de particu
laritățile terenului. S-a stabilit, 
totodată, ca în structura irigați
ilor să capete prioritate udarea 
prin brazde și prin inundare, 
renunțîndu-se oriunde este po
sibil la sistemele costisitoare ba
zate pe folosirea conductelor 
metalice și de beton. S-a subli
niat, în legătură cu aceasta, rolul 
important pe care îl are co
laborarea dintre proiectanti și 
beneficiari în găsirea metodelor 
și soluțiilor adecvate, ,nrin apli
carea largă a tipizării; inclusiv 
în construcția de motoare, 
pompe, a celorlalte agregate fo
losite, astfel îneît să fie reduse 
la minimum consumurile de ma
teriale și energetice, să se asigu
re o organizare cît mai bună a 
.teritoriului.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu a 
indicat să se treacă imediat la 
definitivarea lucrărilor mari, să 
fie definitivat fără întîrzicre în
tregul program pentru a se pu

tea trece cît mai repede posibil 
la executarea lui. O grijă deo
sebită trebuie acordată scoaterii 
unor suprafețe de teren cit mai 
reduse din circuitul agricol, in
clusiv prin organizarea lacurilor 
de acumulare ale amenajărilor 
hidroelectrice în locuri unde se 
pierd suprafețe mici de teren 
arabil, îndeosebi in văile inacce
sibile agriculturii, prin reorga
nizarea cursurilor riurilor.

Secretarul general al partidu
lui a cerut să fie Întreprinse de 
urgentă măsuri pențru a se 
asigura în întregime necesarul do 
apă în zootehnie prin adoptarea 
de soluții ieftine — lacuri 
mici și puțuri prin foraj —, evi- 
tindu-se aducțiunile costisitoare, 
care pretind și un maro consum 
de energie.

A fost accentuată importanta 
ce trebuie acordată protecției 
mediului înconjurător. îndeosebi 
combaterii poluării apelor, ape- 
lîndu-se și in acest domeniu la 
instalații cât mai simple și ief
tine. S-a insistat asupra necesi
tății de a se asigura apă curată 
pentru industrie și agricultură 
și s-a indicat să fie stabilite in 
acest sens norme obligatorii.

în cadrul ședinței s-a stabilit 
ca lunar să fie analizate stadiul 
realizării lucrărilor pe obiective 
mari și județe, asigurarea forței 
de muncă și a bazei materiale 
pentru realizarea planului pe 
1934 și în perspectivă, repara
rea, redistribuirea și refolosirea 
cu randament maxim a mijloa
celor mecanico din dotare, mo
dul de întreținere și exploatare 
a sistemelor de irigații, desecări 
și combatere a eroziunii solu
lui, lqindu-se măsuri operative 
in vederea înfăptuirii in cele 
mai bune condiții a tuturor sar
cinilor prevăzute în Programul 
național.

In prezența tovarășului Nicolae Ceaușescu, secretar 
general al Partidului Comunist Român, președintele 
Republicii Socialiste România, miercuri, 7 decembrie, 
a inceput Consfătuirea de lucru de la C.C. al P.C.R., 
pe probleme de agricultură.

Organizată din inițiativa și sub conducerea nemijlo
cită □ secretarului general al partidului, consfătuirea 
are rolul de a analiza cu răspundere și exigență acti
vitatea desfășurată in agricultură, rezultatele obținute 
în anul 1983, de a contribui Ia generalizarea expe
rienței înaintate din unitățile agricole fruntașe, in scopul 
îmbunătățirii muncii in toate sectoarele acestei ramuri 

i de bază a economiei naționale, asigurării tuturor con
dițiilor pentru îndeplinirea exemplară a indicatorilor de 

i plan pe anul viitor.
/ Această nouă consfătuire de lucru demonstrează încă 
ț o dată, in mod pregnant, grija deosebită și statornică 
* a tovarășului Nicolae Ceaușescu pentru dezvoltarea și 
: modernizarea permanentă a agriculturii țării. Pe baza 
’ concluziilor formulate de secretarul general al parti

dului, in urma amplelor analize asupra modului in care 
i s-a acționat pentru realizarea sarcinilor ce au revenit 
ț agriculturii in anul 1983, consfătuirea este chemată să 

desprindă învățămintele necesare pentru perfecționarea 
activității viitoare și, in mod deosebit, să stabilească 
cele mai potrivite măsuri pentru realizarea exemplară 

j a planului pe 1984, a programelor adoptate pentru 
■ toate sectoarele agriculturii.

L In lumina indicațiilor și orientărilor, a direcțiilor și
V programelor de dezvoltare a agriculturii, ce reflectă 

elocvent concepția novatoare a conducătorului partidu
lui și statului nostru de înfăptuire a noii revoluții agra
re, de realizare a unei agriculturi moderne, de inaltă 
productivitate, de sporire a aportului acesteia la pro
gresul general al țării, consfătuirea are menirea să sta-

: bilească, totodată, căile și mijloacele pentru înfăptuirea 
ț obiectivelor cuprinse în documentele Congresului al 

Xll-lea și Conferinței Naționale ale partidului, □ pre
vederilor amplului program de asigurare a unor pro
ducții agricole sigure și stabile prin folosirea rațională 

.2 a întregii suprafețe agricole a țării, efectuarea lucră- 
f rilor de irigații, desecări și combatere a eroziunii so- 

i lului.
V La lucrările consfătuirii, care se desfășoară în plen 
1 fi pe grupe de județe, participă primii secretari ai co

mitetelor județene de partid și secretarii cu problemele 
muncii de partid in agricultură; directorii direcțiilor ge
nerale agricole județene, ai trusturilor județene I.A.S., 
horticole și ale S.M.A., cadre de conducere din ministe
rul de resort, Uniunea Națională și uniunile județene 
ale cooperativelor agricole de producție, din consilii 
unice agroindustriale de stat și cooperatiste, asociații 
economice intercooperatiste, directori de întreprinderi 
agricole de stat, ai unităților de execuție și exploatare 
a lucrărilor de îmbunătățiri funciare, președinți’de co
operative agricole, șefi de fermă, reprezentanți ai unor 
institute și stațiuni de cercetare și producție agricolă, 
activiști de partid și de stat, specialiști din ministere și 
organe centrale, care, prin activitatea lor, contribuia 
la realizarea sarcinilor importante ce revin agriculturii 
noastre.

La sosire, secretarul general al partidului a fost in- 
tîmpinat de participant cu multă dragoste și stimă. S-a 
scandat cu putere „Ceaușescu — P.C.R. I", „Ceaușescu 
și poporul I" expresie a sentimentelor de aleasă pre
țuire și profundă recunoștință cu care întregul nostru 
popor il înconjoară pe conducătorul partidului și sta
tului nostru.

In aplauzele celor prezenți, alături de tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, în prezidiu au luat loc tovarășii 
lesif Banc, Emil Bobu, Ion Dincă, Manea Mănescu, 
Ilia Verdeț, Petru Enache, Gheorghe Stoica.

La începutul dezbaterilor în plen, tovarășul Ion Teșu, 
ministrul agriculturii și industriei alimentare, a prezentat 
Raportul cu privire la concluziile și învățămintele ce se 
desprind din activitatea desfășurată în agricultură în 
anul 1983; măsurile ce vor fi întreprinse pentru trans
punerea în viață a orientărilor și indicațiilor tovarășu
lui Nicolae Ceaușescu, în vederea lichidării neajunsu
rilor, îndeplinirii tuturor indicatorilor de plan la pro
ducția vegetală și animală in anul 1984.

Sînt supuse, de asemenea, dezbaterii programele prio
ritare privind cultura porumbului, plantelor tehnice,

sfeclei de zahăr, cartofului, legumelor, cele privind 
viticultura și pomicultura, asigurarea furajelor, realiza
rea efectivelor planificate de animale, sarcinile pe 1984 
în domeniile îmbunătățirilor funciare, ale exportului, 
mecanizării lucrărilor agricole, autoaprovizionării, pre
gătirii cadrelor din agricultură în perioada decembrie 
1983-februarie 1984.

Au luat apoi cuvintul tovarășii Vergică Șovăială, pre
ședintele Consiliului unic agroindustrial de stat și co
operatist Dăbuleni, județul Dolj, Nicolae Tudor, pre
ședintele Consiliului unic agroindustrial de stat și co
operatist Sanislău, județul Satu Mare, Ion Stoian, 
prim-secretar al Comitetului județean Constanța ai 
P.C.R., Paraschiv Benescu, prim-secretar al Comitetului 
județean Galați al P.C.R., Ion Radu, prim-secretar al 
Comitetului județean Dolj al P.C.R., Ion Ciocoi.u, pre
ședintele C.A.P. Vădăstrița, județul Olt, Ion Ciobănit, 
șef de fermă la Stațiunea de cercetare și producție 
agricolă Geoagiu, județul Hunedoara, Pavel Aron, 
prim-secretar al Comitetului județean Arad al P.C.R., 
Duțu Scarlat, președintele C.A.P. Ulmu, județul Călă
rași, Valentina Burlacu, șefă de fermă la C.A.P. Finta, 
județul Dîmbovița, Constantin Pop, șef de fermă la 
C.A.P. Mureșani, județul Mureș, Vasile Carolică, prim- 
secretar al Comitetului județean Buzău al P.C.R.

Vorbitorii au relevat însemnătatea deosebită a pro
gramelor prioritare, elaborate sub directa îndrumare a 
tovarășului Nicolae Ceaușescu, care prevăd măsuri pri
vind amplasarea culturilor, structura soiurilor și hibrizi
lor, valoarea semințelor, a întregului material biologic, 
epocile optime de efectuare a lucrărilor agricole și den
sitatea plantelor, programe menite să asigure creșterea 
substanțială a producțiilor in sectorul vegetal și zooteh
nic, subliniind necesitatea ea ele să fie înfăptuite cu 
deplină răspundere in fiecare unitate agricolă.

In cadrul consfătuirii, care are un pronunțat caracter 
de lucru, s-au analizat, cu exigență și inaltă responsabi
litate comunistă, rezultatele înregistrate in cursul acestui 
an. S-a arătat că, deși condițiile climatice nu au fost 
dintre cele mai favorabile, s-au obținut totuși recolte 
bune, atit la culturile vegetale, cit și in zootehnie, in 
special în unitățile în care arăturile, însămînțările și lu
crările de întreținere s-au executat la timp și la un nivel

calitativ corespunzător. A fost evidențiat faptul că rezul
tatele superioare înregistrate de unitățile fruntașe, rod 
al muncii bine organizate, al pasiunii și răspunderii pro
fesionale, demonstrează marele potențial pe care il are 
agricultura noastră pentru realizarea unor producții 
mari, da calitate și eficiență sporite. Relevind succesele 
debîndite de unele unități agricole, vorbitorii au arătat 
că este necesar să se acționeze cu mai multă răspun
dere pentru preluarea și generalizarea inițiativelor și 
metodelor avansate de lucru, pentru popularizarea și 
promovarea experiențelor valoroase, a celor mai noi 
cuceriri ale științei și tehnologiei agricole.

Au fost examinate, totodată, in spirit critic și autocritic, 
neajunsurile și lipsurile existente in activitatea unor uni
tăți, consilii unice agroindustriale și organe agricole 
județene, datorate abaterilor de la disciplina de plan, 
nercspectării tehnologiilor de cultură, îndeosebi a nor
melor de densitate a plantelor, folosirii necorespunză
toare a terenurilor, deficiențelor in întreținerea culturilor, 
îngrijirea și furajarea animalelor, care au influențat ne
gativ producțiile din unele unități agricole.

In cursul dezbaterilor a fost reliefată răspunderea 
deosebită ce revine unităților de stat și cooperatiste, 
organelor agricole județene in îndeplinirea exemplară a 
obligațiilor privind livrările de produse pentru fondul 
de stat, precum și realizarea prevederilor programelor 
de autâaprovizionare teritorială. In acest context, a fost 
menționată contribuția sporită pe care agricultura tre
buie să o aducă la realizarea unei balanțe active de 
comerț exterior.

Un loc important in discuții l-au ocupat problemele 
referitoare la aplicarea fermă in toate sectoarele agri
culturii a noului mecanism economico-financiar, a acor
dului global, a organizării superioare a muncii, promo
vării progresului tehnic, pentru a se asigura un spor 
substanțial la producția fizică și netă, astfel incit fie
care unitate agricolă să devină un model de utilizare 
chibzuită a pămintului și a celorlalte mijloace de pro
ducție, de ordine și disciplină.

Evidențiind valoarea deosebită a indicațiilor tovarășu
lui Nicolae Ceaușescu referitoare la folosirea mai judi-

(Continuare in pag. a Ill-a)

Vizitarea expoziției cuprinzînd produse realizate de inaustria alimentară

<------ --------- :---------
TELEGRAMA ADRESATA COMITETULUI

CENTRAL AL PARTIDULUI COMUNIST ROMÂN,
TOVARĂȘULUI NICOLAE CEAUȘESCU,

secretar general al Partidului Comunist Român, 
președintele Republicii Socialiste România

MULT STIMATE ȘI IUBITE TOVARĂȘE 
NICOLAE CEAUȘESCU,

Consiliul Uniunii Naționale a Cooperativelor 
Agricole de Producție, întrunit in ședință ple
nară, în ziua de 7 decembrie 1983, a analizat 
într-un spirit de înaltă responsabilitate, critic 
și autocritic, modul in care uniunile coopera
tiste și consiliile de conducere ale unităților 
au acționat pentru realizarea planurilor de 
producție și a bugetelor de venituri și cheltu
ieli pe anul în curs, sarcinile ce revin agri
culturii cooperatiste din Planul național unic 
de dezvoltare economico-socială pe 1984 și mă
surile politico-organizatorice pentru realizarea 
acestora, punind un accent deosebit pe des
fășurarea activității din fermele zootehnice, 
realizarea producțiilor planificate și a sarci
nilor de livrare la fondul de stat a produselor 
animaliere.

Participanții la plenară au dat o înaltă apre
ciere și și-au însușit pe deplin orientările, 
concluziile și criticile îndreptățite formulate de 
dumneavoastră, mult iubite și stimate tovarășe 
Nicolae Ceaușescu, la recenta plenară a C.C. 
al P.C.R. cu privire la rezultatele obținute în 
producția agricolă vegetală și animală.

Plenara a evidențiat că rezultatele bune 
obținute de multe unități agricole cooperatiste 
din toate, zonele țării — chiar și în condițiile 
climatice grele — demonstrează convingător 
forța și capacitatea agriculturii noastre socia
liste de a depăși orice greutăți și de a realiza 
recolte care să asigure nevoile economiei na
ționale.

Totodată, plenara a menționat, în spirit critic 
șl autocritic, că recoltele obținute în 1983 nu 
se situează la nivelul bazei tehnico-materiale 
de care dispune agricultura, al cerințelor ac
tuale ale economiei naționale. Așa cum ați 
menționat dumneavoastră, rezultatele puteau 
fi mai bune dacă pretutindeni s-ar fi muncit 
cu spirit de răspundere, dacă nu s-ar fi mani
festat o serie de lipsuri și neajunsuri în acti
vitatea cooperativelor agricole de producție și 
a asociațiilor economice intercooperatiste.

în zootehnie, deși anul acesta s-au obținut 
rezultate mai bune decit in anul precedent, 
totuși ele se situează cu mult sub prevederile 
planului. Consiliul Uniunii Naționale a criticat 
acele conduceri de . unități și uniuni județene 
care au manifestat o slabă preocupare pentru 
asigurarea întregului necesar de furaje, pen
tru înfăptuirea integrală a măsurilor cuprinse 
în programele de modernizare a fermelor zoo
tehnice, respectarea întocmai a programului 
de grajd, pentru îmbunătățirea asistenței sa- 
nitar-veterinare, creșterea natalității, reduce
rea pierderilor prin mortalități și sacrificări 
de necesitate, pentru permanentizarea și asi
gurarea unef pregătiri profesionale corespun
zătoare a îngrijitorilor. Aceste neajunsuri s-au 
reflectat negativ în bugetele dc venituri și 
cheltuieli, în constituirea fondurilor statutare 
ale unităților agricole cooperatiste.

Așa cum a rezultat din dezbaterile plenarei, 
indicatorii de plan și ai agriculturii coopera

tiste pe 1984 sînt pe deplin realizabili. Con- 
știenți de răspunderea pe care o poartă pen
tru înfăptuirea importantelor și complexelor 
sarcini ale anului viitor, participanții la ple
nară, în numele întregii țărănimi cooperatiste, 
au aprobat indicatorii de plan pe 1984 și s-au 
angajat să acționeze cu toată hotărîrea pentru 
creșterea continuă a producției agricole. Vom 
acorda atenție sporită folosirii cu maximum 
de randament a fiecărei palme de pămînt, a 
îngrășămintelor naturale și chimice, a întregii 
baze tehnico-materiale și a forței de muncă. 
Ne vom înzeci eforturile pentru îndeplinirea 
întocmai a sarcinilor ce ne revin în domeniul 
creșterii animalelor, pentru întărirea spiritu
lui de ordine și disciplină în sectoarele zooteh
nice, respectarea normelor de îngrijire și fu
rajare a animalelor și a regulilor sanitar-vete- 
rinare prevăzute de lege.

De asemenea, vom folosi perioada de iarnă 
pentru a asigura țărănimii cooperatiste o te
meinică pregătire politico-profesională. îm
preună cu organele agricole și sub conducerea 
organizațiilor de partid, vom acorda cea mai 
mare atenție desfășurării învătămîntului agro
zootehnic de masă, concursurilor profesionale 
agricole, instruirii temeinice a tuturor catego
riilor de cadre din agricultura cooperatistă, 
pentru a contribui la realizarea unei noi cali
tăți în toate sectoarele agriculturii coope
ratiste.

Intr-o deplină unitate cu toți cetățenii 
României socialiste, milioanele de țărani coo
peratori — români, maghiari, germani și de 
alte naționalități — exprimă unanima apro
bare fată de inițiativele și propunerile dum
neavoastră, mult stimate și iubite tovarășe 
Nicolae Ceaușescu, privind înlăturarea perico
lului nuclear, cuprinse în Declarația Comite
tului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., Consi
liului de Stat și guvernului — vibrant apel la 
rațiune adresat, în numele întregului popor, 
tuturor acelora care pot contribui la elibera
rea continentului de armele nucleare, la reali
zarea unui climat de înțelegere și pace, într-o 
lume mai bună și mai dreaptă, fără arme și 
fără războaie.

Exprimînd și cu acest prilej adeziunea to
tală La politica internă și externă a României 
socialiste, al cărei neobosit și înflăcărat 
promotor sînteți dumneavoastră, tovarășe 
Nicolae Ceaușescu, vă încredințăm că uniunile 
cooperatiste, întreaga țărănime, vor acționa cu 
spirit revoluționar pentru înfăptuirea întocmai 
a programelor prioritare și speciale adoptate, 
care să asigure creșterea neîntreruptă a pro
ducției vegetale și animale, realizarea unor 
recolte sigure și stabile de înaltă eficiență 
economică, sporind astfel contribuția agricul
turii cooperatiste la buna aprovizionare a 
populației. Ia dezvoltarea economiei naționale, 
la continua propășire și înflorire a patriei 
noastre socialiste.

Consiliul Uniunii Naționale 
a Cooperativelor Agricole de Producție
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imie-forță în afirmarea noii revoluții agrare
UN ETALON AL AGRICULTURII MODERNE, 

INTENSIVE, DE ÎNALT RANDAMENT
De mai multe ori distinsă cu 

înaltul titlu de Erou al Muncii 
Socialiste, C.A.P. din SCORNI- 
CEȘ’XT, județul Olt, este una 
dintre unitățile de referin
ță pentru agricultura româ
nească. De la ce stadiu de dez
voltare s-a pornit ? în anul 
1950, de exemplu, an agricol 
normal, recoltele obținute aici 
erau la griu de 584 kg la ha și la 
porumb de 946 kg la ha. Urmă
rind registrele agricole ale co
munei, am văzut că producțiile 
de 500 kg la griu și 800—900 kg 
la porumb se obțineau în Scorni- 
cești și în anii ’20 și chiar la 
începutul secolului. „Pămîn- 
tul la Scronicești a fost sărac, 
sărac rău...“, așa spuneau bă- 
trinii comunei. Azi însă altfel 
se vorbește despre starea co
munei și a oamenilor ei des
pre realizările cooperativei a- 
gricola de producție și chiar 
despre pământurile din Scorni- 
cești... Iată cîteva cifre care 
vorbesc de la sine despre creș
terea spectaculoasă a produc
ției la principalele culturi :

<9 1970 — producția de grîu 
este de 1 346 kg la ha, iar cea 
de porumb de 3146 kg boabe 
la ha.
• 1975 — s-au obținut la griu 

5 416 kg la ha, iar la porumb 
8 545 kg boabe la ha.
• 1980 — recolta de grîu este 

5 582 kg la unitatea de supra
față și de 11 065 kg boabe la po
rumb.

• 1982 — producția de grîu 
este de 6 656 kg la ha, iar la 
porumb 14 325 kg boabe la ha,

în sfîrșit, în condițiile aces
tui an agricol producția de 
griu este de aproape 6 500 kg 
la ha, iar la cea de porumb de 
24 470 kg știuleți la unitatea de 
suprafață. Care este „secretul11 
cooperatorilor din Scornicești în 
obținerea recoltelor sigure și 
stabile an de an ? Munca fără 
preget, munca cu dăruire și 
pasiune, aplicarea pas cu pas, 
element cu element a unui 
program complex, științific de 
folosire judicioasă și eficientă 
a tuturor mijloacelor cercetării 
pentru a crește fertilitatea pă
mântului și aplicarea riguroasă 
a tehnologiilor agricole de cul
tură. Astfel a fost îmbunătă
țită simțitor și păstrată per
manent sănătatea pămîntului, 
an de an munca oamenilor a 
fost răsplătită prin recolte tot 
mai bogate.

CREȘTEREA CAPACITĂȚII i
PRODUCTIVE A ’
PĂMÎNTULUI

Suprafața agricolă a coopera
tivei din Scornicești este de 
3 180 ha, din care 2 600 ha te
ren arabil. în această zonă cele 
mai răspîndite soluri sînt cele 
de tip ,,smolniță“. Sînt soluri 
grele, compacte, datorită con
ținutului mare de argilă (40— 
60 la sută). De alei un întreg 
lanț de greutăți. Sînt greu per
meabile pentru apă și aer, au 
o viață biologică săracă, păs
trează apa la suprafață șl se u-

sucă repede. Și nu numai atît. 
Regimul pluviometric însu
mează anual doar 350—565 mm. 
„Așa este pămintul, au gîndit 
oamenii; nu-1 putem înlocui ci 
numai să-l schimbăm, să-1 
transformăm11. Și astfel a în
ceput lupta cu greutățile. Bă
tălia a înregistrat primul suc
ces prin aplicarea afînârilor. La 
început lucrările de afinate 
s-au făcut la 35—40 cm, a ur
mat apoi afînarea adîncă la 
55—60 cm, în benzi la distanță 
de 140 cm. în anul 1977 lucra
rea s-a realizat anual în medie 
pe 300 ha. Cu regularitate ma
tematică afînarea adîncă a fost 
repetată pe aceeași solă după 
4 ani. Această lucrare be exe
cută vara înaintea arăturii . de 
bază.

O altă direcție de acțiune este 
îmbunătățirea, „corectarea în
sușirilor fizico-chimice" ale solu
lui. Solurile de aici erau bo
gate in compuși nocivi pentru 
viața plantelor, dar sărace în 
humus și elemente nutritive. 
De pildă, în cursul unui an nu 
se puteau asigura nici măcar 
25 kg azot, față de 155—160 
kg necesare unor producții de 
numai 5 000—6 000 kg de po
rumb la hectar.

Așa au început acțiunile de 
amendamentare, corelate cu 
'fertilizarea terenurilor, * cu 
mari) cantități de îngrășă
minte chimice. Amenda- 
mentarea se aplică etapizat 
pe întreaga suprafață arabilă, 
iar pentru a menține corecția 
acidă în limitele necesare lu
crarea se repetă la 6 ani. Fer
tilizarea cu îngrășăminte or
ganice se face pe toată supra
fața agricolă în doze de 35—40 
tone la ha. Aici, o noutate. Așa 
cum ne declara Ion Voicu, in
ginerul șef al unității, fertili
zarea se face mai ales cu gunoi 
de pasăre, 20—25 tone la ha. 
Dozele mari din acest îngră- 
șămint organic permit ca afi- 
narea solului să se facă Ia in
tervale mult mai mari. Gu
noiul de pasăre contribuie 
la încălzirea solului, grăbind 
răsărirea și dezvoltarea mai 
rapidă a plantelor. Toate aces
te acțiuni ale cooperatorilor 
din Scornicești s-au soldat cu 
creșterea potențialului de hu
mus în sol de la 2,2.1a sută în 
1976 la aproape 4 la sută în a- 
cest an. Tot din acest program 
de măsuri privind creșterea 
potențialului productiv al pă
mîntului fac parte și lucrările 
de combatere a eroziunii so
lului care s-au realizat pe 
circa 1 000 ha, ca și cele de 
extindere a irigațiilor în sistem 
local.

1 TEHNOLOGIILE AVANSATE 
‘ APLICATE RIGUROS7
' Paralel cu lucrările făcute 
pentru creșterea potențialului 
productiv al pămîntului efortu
rile specialiștilor, cooperatori
lor și mecanizatorilor din Scor

nicești sînt îndreptate spre a- 
plicarea cit mai riguroasă a 
tehnologiilor de cultură, spre 
folosirea celor mai bune soiuri 
și celor mai productivi hibrizi. 
Astfel afînarea adîncă și fertili
zarea sint corelate științific cu 
rotația culturilor și cu execu
tarea lucrărilor agricole în cele 
mai bune condiții și în timp 
optim.

Aici în Scornicești își desfă
șoară activitatea un centru de 
cercetare a S.C.A. — Caracal, 
unde pe o suprafață de 15 ha 
tehnicianul Gheorghe Teodo- 
rescu împreună cu echipele de 
specialiști și lucrători experi
mentează noi soiuri și hibrizi, 
îmbunătățesc tehnologiile de 
cultură pentru întreaga zonă 
de nord a județului. Rezultatele 
acestor experiențe sint aplicate 
apoi în fermele de producție de 
fiecare specialist, cooperator și 
mecanizator în parte.

Iată cîteva exemple : • cul
tura ascunsă de trifoi în grîu 
care are repercusiuni între 
cele mai favorabile la rotația 
culturilor de bază (grîu, orz, 
porumb), se reduce o lucrare de 
arătură, se obține o coasă, u- 
uneori două, iar trifoiul înma
gazinează în stratul fertil o în
semnată cantitate de azot; • o 
nouă contribuție la tehnologia 
de cultură a porumbului in 
sistem intensiv ; pe 200 ha s-a 
însămînțat porumbul la 50 cm
— interval între rînduri — asi- 
gurîndu-se 70 000 plante recol- 
tabile la hectar, obținîndu-se 
astfel o repartiție mai unifor
mă a plantelor în spațiul de 
nutriție ; • depănușarea po
rumbului în luna august care 
contribuie la grăbirea maturi
zării acestuia, la concentrarea 
de substanțe in bob și la grăbi
rea recoltării ; • pe terenu
rile în pantă, afectate de ero
ziune (120 ha) s-au executat 
terase și s-au plantat pomi ; 
după o rețetă stabilită aici gro
pile de plantat au fost reali
zate mai mari și s-au umplut 
cu materie organică descom
pusă, plus sol fertil.

în fermele din cimp au fost 
aplicate fără întîrziere rezul
tatele cercetării — așa cum s-a 
întâmplat cu introducerea in 
cultură a H.S. 420 și H.S. 412
— care au dat anul acesta pe 
200 ha o recoltă de 27 000 kg 
știuleți Ia hectar. Iar oamenii 
de aici, atît cei din generația 
veche, Smarandache Ilinca, Ion 
Pătran și. Ioniță Stanciu, cit „și 
ceîtineri, majoritatea formați 
la liceul agroindustrial din co
mună, Venera Preda, Constan
tin Bălășoiu, Niculina Toma, 
Gheorghe Dobrogeanu, Ilinca 
'Cîmpeanu, Maria Cîmpeanu, 
‘Florea Cîmpeanu și toți ceilalți 
știu acum că pămîntul este bun 
sau rău așa cum îl muncește 
omul. Numai munca cu pasiune 
și receptivitatea în fața noului 
sint garanțiile recoltelor mari și 
bogate.

CRISTINA BALINT

..Colaborarea noastră cu 
C.A.P. TOPOLOVÂTU 
MARE a început în 1972 
cind au fost încercate. în 
condiții de producție, pri
mele linii de griu create la 
disciplinele de genetică si 
ameliorare a plantelor. Cu 
timpul unitatea a devenit 
și cîmpul experimental al 
noilor hibrizi realizați la 
I.C.C.P.T. Fundulea sau 
Institutul agronomic din 
Timișoara. Rezultatele de 
12 000—16 000 kg boabe stas 
la hă obținute la cultura 
de porumb ne stîrnesc 
ambiția de a depăși a- 
ceste producții, de a 
diversifica hibrizii utili
zați. în ultimii ani am în
cercat 3—4 hibrizi. în spe
cial de tipul HS 420, 412, 
400. dar hibridul HS 420 a 
dat cel mai bun randa
ment. pretîndu-se la den
sități mari si fiind foarte 
rezistent la cădere. Dealt

avem multe rezerve pen
tru realizarea unor recplte 
si mai bogate. Colabora
rea cu C.A.P. Topolovâ- 
țu Mare, inclusiv prin lu
crările științifice sau de 
diplomă ale studenților, 
prin discuțiile si contactele 
cu oamenii de aici, este 
una dintre cele mai bune, 
noi, specialiștii, bucurîn- 
du-ne din plin de ajutorul 
primit, de cadrul de lucru 
creat. Aici studenții, vii
tori specialiști deci, au în
vățat că agricultura nu în-

nom loan Josu. președin
tele. unității, bun cunoscă
tor al pămîntului. bun or
ganizator si receptiv la 
nou. încrederea in puterea 
științei, dincolo de riscul 
unor nereușite, i-a adus 
mari satisfacții. Loturile 
experimentale au devenit 
loturi productive, iar loan 
Josu s-a edificat. în sfîrsit. 
ce trebuia să facă pentru 
a smulge acestui pămînt 
rodul cel mai bogat. De- 
acum încolo, tot secretul 
se rezumă la tehnologia

fel. el a fost experimen
tat pentru prima dată in 
tară in producție aici la 
Topolovăț. în zona de deal 
au fost in observație in a- 
cest an si 14 soiuri de grîu 
și 60 de linii noi. special 
create pentru această zonă. 
Rezultatele obținute din 
experiențe se concretizează 
azi în sortimente de soiuri
alese pentru cultivarea in
cooperativă. De 
nea. la Cralovăt 
mentăm pentru

aseme- 
experi- 
recoltă

prima cereală artificială —
Triticale — un hibrid intre
griu si secară, cu produc
ții pină acum deasupra 
unor soiuri ca Libelula.
Potaisa. Iulia. fapt ce ne 
dă speranțe in viitorul a- 
cestei noi plante, foarte 
rezistentă si mai puțin 
pretențioasă. Alături de 
experiențele cu soiuri de 
hibrizi se organizează si 
încercări care vizează sta
bilirea celor mai potrivite 
si eficiente doze de îngră
șăminte pentru cultură. 
Producțiile record înregis
trate pe lotul Brig (a- 
proape 25 000 kg știuleți la 
ha) ne confirmă că sintem 
pe un drum bun. Pămîntul 
de la Topolovăț nu este 
dintre cele mai bune. Iată 
de ce cred că aici, in do
meniul fertilizării lui, mai

STIINTA CA FACTOR 
’ DE PRODUCȚIE -

PRODUCȚIA 
CA PROMOTOR

AL ȘTIINȚEI
seamnă doar o muncă 
grea, ci locul adecvat pen
tru o inginerie agricolă su
perioară...11

Sînt. acestea. gîndurile 
unui om. doctor Gallia 
Butnaru. cadru didactic la 
disciplina de genetică a 
institutului agricol timi
șorean. care de ani de zile 
s-a mutat din laboratorul 
de cercetare direct în la
nurile cooperativei Topo- 
lovățu Mare, demonstrînd 
că drumul dintre teorie si 
practică poate fi redus la 
minimum și că locul spe
cialistului trebuie să fie 
acolo unde se dă marea 
bătălie pentru recolte su
perioare.

O colaborare înțeleasă si 
aplicată corect si de omul 
producției, inginerul agro-

culturilor. Si în această 
direcție, de exemplu, la 
porumb, topolovenii cu
nosc și aplică lecția ca la 
carte : arături adinei la 
32—36 cm — efectuate vara 
cind plantele premergă
toare sînt griul, orzul sau 
soia — brazde întoarse 
uniform, fertilizarea toam
na cu îngrășăminte natu
rale., sau primăvara cu în
grășăminte chimice com
plexe. iar pe terenurile 
mai puțin fertile îngrășă
minte aplicate fazial. însă- 
mintări în perioada op
timă la 50 cm între rîn
duri. cu densități de peste 
70 000 plante recoltabile la 
ha. erbicidări totale cu 
combinații de 6 kg Lasso și 
1.5 kg Pitezin. lucrări de 
combatere a buruienilor.

de completare a golurilor 
în perioada de vegetație, 
cîmitul porumbului în 
faza de coacere lapte-cea- 
ră, depănușatul parțial al 
Stiuleților. grăbind maturi
zarea cu aproape 21 de zile 
si reducînd umiditatea de 
la 45 la 16 la sută si. în 
sfîrsit. recoltatul manual, 
fără pierderi. întreaga 
muncă fiind angajată în 
acord global.

La ora bilanțului ingine
rul Ioan Josu are toate mo
tivele să fie mulțumit da 
roadele acestui an. dar 
se gindeste ce-ar mai fi 
de făcut. Cu 20 150 kg stiu- 
leti la ha a pulverizat 
toate recordurile la po
rumb înregistrate vreo
dată pe meleagurile bă
nățene. Dar mai presus de 
toate, si-a onorat în mod 
exemplar angajamentul de 
comunist, luat în primă
vară. Ba. mai mult. în a- 
cest an s-a realizat cea 
mai bună recoltă a unită
ții și la griu — 6 830 kg la 
ha. printre primele din 
țară —. și nici recolta de 
la soia. 2 850 kg boabe la 
ha nu este de neglijat. 
Nu-și face gînduri nici cu 
zootehnia, unde planul a 
fost depășit la principalii 
indicatori.

Cîteva gînduri îl preo
cupă intens. Să facă ceva 
mai mult pentru oamenii 
cu care lucrează, să-i de
termine să înțeleagă că a- 
gricultura este și va ră- 
mine chezășia bunăstării 
lor. Să-și valorifice cit 
mai bine roadele muncii, 
să nu depindă de alții, să 
aibă o bază proprie de in
dustrializare a produse
lor agricole. Altfel spus, 
acest ciclu al recoltei, 
început cu arătura si ter
minat cu produsul finit, să 
se desfășoare in întregime 
aici, la Topolovăț. Gînd de 
gospodar priceput, de in
giner si economist, pornit 
contra risipei și pierderi
lor. reprezentând o de
monstrație elocventă a 
marilor resurse ale agri
culturii noastre socialiste, 
rod al înfăptuirii noii re
voluții agrare.

GHEORGHE CRIȘAN

A doua cultură — 
sursă de recolte 

suplimentare
S-a demonstrat posibilitatea obține

rii unei a doua recolte în același an. 
Să menționăm citeva rezultate și uni
tăți care au obținut in acest fel re
colte suplimentare : la porumb I.A.S. 
Făurei (Brăila) — 3 924 kg boabe la 
ha, C.A.P. Bechet (Dolj) - 5 200 kg 
știuleți, la sfeclă C.A.P. lanca (Olt) - 
20 tone rădăcini, la floarea-soarelur 
C.A.P. Grojdibod (Olt) — 1 300 kg 
la ha.

• După secerișul cerealelor păioase, 
ce trebuie realizat in maximum 8—10 
zile in perioada iunie—iulie, se elibe
rează rapid terenul de recoltă și paie 
urmind in aceeași zi insâmințarea.

• La interval scurt, imediat după 
răsărire, se aplică obligatoriu udări 
deoarece in această perioadă se înre
gistrează temperaturi înalte și deficit 
de apă.

RECOLTE SUPERIOARE PRIN APLICAREA 
UNOR TEHNOLOGII INTENSIVE

Rezultatele obținute în acest an 
de cooperatorii comunei FLO- 
REȘTI, județul Cluj, sînt edifica
toare în ce privește creșterea po
tențialului productiv al terenurilor 
mai puțin fertile și neirigate. 
In pofida unor condiții climatice 
nefavorabile a fost un an rodnic, 
obținîndu-se producții bune la ma
joritatea culturilor. Explicația ? 
Aplicarea fermă a unei agroteh
nici moderne, realizarea în cele 
mai bune condiții și la timp a lu
crărilor agricole, stringerea fără 
pierderi a recoltei. Toate acestea, 
ne spunea inginerul-șef al unității, 
Onisim Maxim, au determinat ca 
în ultimii ani nivelul producțiilor 
să înregistreze creșteri semnifica
tive. Firește, în condițiile de ferti
litate specifice zonei a treia de 
cultură.

— Cum s-a acționat practic în 
această direcție ? '

— în primul rind am utilizat cit 
se poate de rațional și gospodărește 
resursele naturale de care dispu
nem, sporind considerabil zestrea 
de fertilitate a solului. Pină în 1981 
n-am reușit sub nici o formă să 
depășim nivelul producției de 3000 
kg la ha la nici o cultură agricolă. 
De atunci însă lucrurile s-au 
schimbat in bine, obținind Ia prin
cipalele culturi peste 3 000 și 5 000 
kg la ha, demonstrînd astfel că și 
aici se poate vorbi de o experiență 
înaintată. Este adevărat, în această 
perioadă ne-am aflat într-o per
manentă bătălie cu natura, smul-

gind pămîntului de la un an la al
tul cît mai multe roade. Ne-am 
ambiționat mai mult, mobilizîn- 
du-ne superior forțele. Cind spun 
acest lucru mă gindesc in principal 
la valorificarea corespunzătoare a 
hărniciei, competenței și răspunde
rii specialiștilor, mecanizatorilor și 
cooperatorilor. Factorul uman a 
fost hotărîtor iri obținerea unor 
producții ridicate.

— Să concretizăm citeva din teh
nologiile de lucru utilizate.

— Ponderea în activitatea noas
tră o dețin culturile păioase. în 
principal griul și orzuL Suprafața 
arabilă de care dispunem însumea
ză aproape 3 000 ha. cuprinzind 
toate categoriile de soluri. Aceas
tă situație a impus din capul locu
lui aplicarea și realizarea unor lu
crări agrotehnice diferențiate în 
funcție de condițiile specifice de 
fertilitate. în primul rind, am acor
dat o atenție deosebită efectuării 
Ia timp și de calitate a arăturilor 
și pregătirii terenului, precum și 
efectuării însămînțărilor în epoca 
optimă stabilită. Organizîndu-ne 
judicios întreaga activitate, folo
sind la capacitate utilajele de care 
dispunem, am reușit să devansăm 
limitele perioadei fixate pentru 
efectuarea fiecărei lucrări în parte. 
Prin aplicarea unor cantități cores
punzătoare de îngrășăminte natura
le și amendamente, alături de efec
tuarea tratamentelor pentru com
baterea bolilor și dăunătorilor. în 
timpul perioadei de vegeație a

plantelor, a crescut simțitor poten
țialul de recoltă. Cu excepția po
rumbului. unde ne-am situat doar 
cu cîteva procente peste cotele 
evaluate, la toate celelalte culturi 
am depășit producțiile medii plani
ficate. Pornind de la cartarea 
agrochimică a fiecărei parcele, am 
administrat cantitățile necesare de 
îngrășăminte chimice și amenda
mente. în mod concret la griu pe 
întreaga suprafață cultivată de 330 
ha am distribuit o cantitate de 
70—120 kg azot substanță activă la 
ha, 30—60 kg îngrășăminte fosta
tice" și 30—50 kg îngrășăminte po- 
tasice. De asemenea, mai bine de 
120 ha au fost fertilizate cu îngră
șăminte organice, administrindu-se 
cite 35—40 tone gunoi de grajd. Aș 
dori însă să atrag atenția asupra 
necesității respectării graficelor de 
livrare a îngrășămintelor chimice 
de către toți furnizorii.

— Alți factori care au contribuit 
la creșterea producțiilor.

— în ordine, zonarea corespunză
toare a culturilor și rotația aces
tora. Apoi calitatea seminței folo
site și asigurarea unei densități op
time a plantelor la hectar. Pentru 
însămințări am ales numai hibrizi 
din soiurile biologice superioare 
care s-au aclimatizat la condițiile 
noastre. La griu, de exemplu, am 
utilizat cu bune rezultate soiurile 
Turda 195, Transilvania, Potaisa și 
Dacia, iar Ia orz soiul Miraj. înce- 
pind cu anul trecut, datorită cali
tății producțiilor obținute am fost

nominalizați în rîndul unităților 
producătoare de sămînță la toate 
culturile păioase. în acest sens am 
organizat la fiecare cultură în 
parte ioturi experimentale, La ni
velul cărora am reușit să obținem 
producții de 4 000—5 000 kg la ha. 
Obiectivul nostru este acum gene
ralizarea experienței dobindite la 
nivelul întregii suprafețe cultivate, 
în condițiile acestui an. cu toate 
pierderile suferite, am obținut in 
medie peste 3100 kg griu la ha, 
5 000 kg la orz și 3 600 kg la or
zoaica. La orz am reușit să obți
nem- cea mai mare producție din 
județ. în perspectiva anului viitor 
sintem hotăriți să realizăm o pro
ducție de cel puțin 3 800—4 000 kg 
griu la ha și de 6 000 kg la orz. Cu 
toate că terenurile noastre sint in 
cea mai mare parte slab productive 
și acidulate. Experiența acestui an 
demonstrează că e pe deplin reali
zabil acest lucru în condițiile apli
cării unor tehnologii de lucru su
perioare. Ne-am onorat în mod co
respunzător obligațiile la fondul de 
stat. La griu am realizat 782 tone 
față de programul de 750 tone, la 
orz — 768 tone față de 437 tone, iar 
la orzoaică 142 tone față dc 110 tone. 
De asemenea, ne-am depășit planul 
și la fondul de sămînță la fiecare 
cultură in parte. în medie cu 
20—30 tone.

IOAN GAVRA

* In paralel cu irigațiile se aplică 
lucrările de întreținere tot cu caracter 
de obligativitate fiind prășitul și ferti
lizatul.

• Și, iată că, toamna, după apiica- 
rea acestui complex agrotehnic, se ob
ține o producție prin care se recupe- I 
rează cheltuielile materiale și de muncă. I
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cioată a resurselor de care dispun gospo
dăriile populației, prin sprijinirea acestui 
sector pentru procurarea semințelor, mate
rialului săditor, reproducătorilor de rasă și 
a inventarului gospodăresc, prin mai buna 
organizare a valorificării pe bază de con
tract a surplusului de produse, în dezbateri 
s-a subliniat necesitatea sporirii contribuției 
producătorilor individuali in toate sectoarele 
agricole.

in cuvintul lor, vorbitorii au asigurat con
ducerea de partid și de stat, personal pe to
varășul Nicoiae Ceaușescu, că vor acționa, 
intr-un climat de ordine și disciplină, cu 

* toată fermitatea pentru aplicarea măsurilor 
ce se impun în vederea creării celor mai 

ț bune condiții de pregătire a producției din 
{ 1984, asigurindu-se o bază temeinică re- 
| colteior viitoare prin respectarea cu stricte- 
ț țe a tehnologiilor înaintate, prin executarea 
| întregului complex de lucrări agrotehnice, 

potrivit recomandărilor științei, acordindu-se 
o atenție speciqlâ realizării normelor de 
densitate optimă a plantelor la fiecare cui- 

tură agricolă, prin reducerea consumurilor 
de combustibili și energie, micșorarea costu
rilor pe unitatea de produs.

Vorbitorii și-au exprimat profunda recu
noștință și au adresat cele mai calde mul
țumiri tovarășului Nicoiae Ceaușescu pentru 
sprijinul permanent și multilateral acordat a- 
griculturii, in scopul creșterii aportului acestui 
sector vital la dezvoltarea economiei na
ționale, la sporirea bunăstării întregului 
popor.

Participanții fa dezbateri l-au asigurat pe 
tovarășul Nicoiae Ceaușescu că lucrătorii 
ogoarelor, în frunte cu comuniștii, vor acțio
na cu dăruire și pasiune revoluționară pen
tru înfăptuirea exemplară a planului de dez
voltare a agriculturii pe 1984, a obiective
lor stabilite de Congresul al Xll-iea și Con
ferința Națională ale partidului, pentru pro
gresul rapid și neîntrerupt al acestei ramuri 
deosebit de importante, cu rol hotărîtor în 
înflorirea economiei noastre naționale. Vor
bitorii au exprimat hotărirea unanimă a oa
menilor muncii din agricultură de a lucra 
cu deplină răspundere pentru a obține pro
ducții cit mai mari, pe măsura exigențelor 

noii revoluții agrare, întimpinînd astfel cu 
succese deosebite cel de-al Xlll-lea Con
gres al Partidului Comunist Român și împli
nirea a patru decenii de la înfăptuirea ma
relui act istoric de la 23 August 1944.★

Tovarășul Nicoiae Ceaușescu, secretar ge
neral al partidului, președintele Republicii, 
a analizat în prima zi a consfătuirii, în ca
drul unei expoziții, modul cum se acționează 
pentru realizarea în condiții superioare a 
programului de autoaprovizionare la pîine 
și alte produse de panificație, preparate și 
alte produse din carne, pește și produse din 
pește, băuturi răcoritoare.

Expoziția o fost organizată • la indicația 
secretarului general al partidului pentru ca 
industria alimentară să evidențieze posibi
litățile existente în realizarea unei game de 
produse cit mai variate, metodele de înfăp
tuire a acestui obiectiv prin care să se a- 
sigure o structură de alimente rațională, 

.care să permită o alimentație științific de
terminată.

La această analiză au participat tovară
șii : losif Banc, Emil Bobu, Ion Dincă, Manea 
Mănescu, llie Verdeț, Petru Enache, 
Gheorghe Stoica, precum și primii secretari 
ai comitetelor județene de partid și al co
mitetului municipal București, cadre de con
ducere din Ministerul Agriculturii și Indus
triei Alimentare, din alte instituții centrale.

Examinînd modul cum se acționează pen
tru înfăptuirea programului de autoaprovi
zionare la aceste importante produse, mă
surile preconizate pentru anul viitor, secre
tarul general al partidului a apreciat o se
rie de rezultate obținute, care atestă preo
cuparea pentru a realiza produse alimen
tare cu înaltă valoare nutritivă, asigurînd 
totodată o valorificare superioară a mate
riilor prime de care dispune agricultura 
noastră.

Prezentind exponatele, Marin Capisizu, 
ministru secretar de stat, șeful departamen
tului industriei alimentare, a arătat că noile 
sortimente asimiiote întrunesc caracteristici 
superioare conform indicațiilor date referitoa
re la sporirea volumului și diversității produ
selor, îmbunătățirea calității, încadrarea in 
consumurile specifice planificate.

Aceste caracteristici sint evidențiate in 
standul cu produse de panificație, unde re
ține atenția preocuparea pentru mai buna 
utilizare a făinii, dimensionarea corespun
zătoare a diferitelor sortimente, sporirea ca
lității acestora. Secretarul general al partidu
lui a apreciat produsele prezentate, intre 
care cele dietetice din făină graham, piinea 
din amestec de făină de grîu cu făină de 
secară, cu conținut mai bogat în săruri mi
nerale și vitamine și a recomandat extin
derea fabricației lor împreună cu sortimen
tele din făină integrală și cu cartofi.

Vizitarea standului cu preparate din carne 
relevă preocupările în vederea diver
sificării sortimentelor, corespunzător solicită
rilor populației. S-a cerut să se intensifice 
căutările pentru reducerea consumurilor spe
cifice și realizarea, totodată, a unei canti
tăți de produse finite mai mari.

La standul cu preparate din pește au fost 
prezentate principalele aspecte ale pre
lucrării in sortiment cit mai variat și valorifi
cării peștelui oceanic, răspunzindu-se astfel 
gustului și cererii populației. De o bună 
apreciere se bucură preparatele din pește 

tip „Gospodina", sortimentele de pește afu
mat, sărat și in amestecuri cu legume.

Secretarul general al partidului a cerut să 
fie extinsă in continuare gama preparatelor 
și semipreparatelor culinare, volumul de pre
parate din pește cu legume.

In ceea ce privește sucurile și celelalte 
răcoritoare obținute din fructe, tovarășul 
Nicoiae Ceaușescu a indicat să se asiguie 
valorificarea cit mai eficientă și cit mai 
diversă a produselor agricole, inclusiv a 
fructelor de pădure, îmbunătățirea calitativă 
a tuturor sortimentelor. S-a arătat că jude
țele dispun în acest sens de largi posibili
tăți și s-a cerut ca fiecare dintre ele să-si 
creeze o bază proprie de producție a sucu
rilor și răcoritoarelor din fructe de pădure.

In încheierea analizei, secretarul general 
al partidului, pornind de la rezultatele obți
nute pînă acum, a cerut să se intensifice 
preocupările în direcția dezvoltării și diver
sificării producției alimentare, pentru reali
zarea unor sortimente variate prin valori
ficarea superioară a bazei de materii prime, 
asigurindu-se înfăptuirea in cele mai bune 
condiții a programului de autoaprovizionare.

Lucrările consfătuirii continuă.

ENERGIA o problemă a tuturor, la soluționarea căreia să contribuim cu toții I

CEL MAI MARE CONSUMATOR - BUCUREȘTIUL, CONSECVENT ZI DE ZI ÎN ECONOMISIRE
0 AMPLĂ ACȚIUNE ÎN CARE S-A IMPLICAT 

ÎNTREGUL COLECTIV AL ÎNTREPRINDERII
Am pornit în cadrul anche

tei efectuate la ÎNTREPRIN
DEREA MECANICA DE UTI
LAJ CHIMIC de la o cifră — 
5,3 MWh. respectiv diferența 
între media zilnică de consum 
din luna octombrie și cea în
registrată în luna noiembrie 
și primele rile din decembrie 
1983. Dacă vom face precizarea 
că. planul de producție al în
treprinderii nu a suferit mo- 

■ dificări, fiind comparabil ca 
I: s-olum și complexitate, este cit 
i se poate de limpede că cifra 
ț amintită încorporează în ea un 
ț amplu program de măsuri, 
f adoptat recent de către acest 
• colectiv, aplicat cu operativi- 
j tate, avînd posibilitatea de a 
< afirma cu toată convingerea că 
î ne găsim în fața unei autentice 
f experiențe pozitive, de mare 
i valoare, cu o ridicată efi- 
1 ciență și care trebuie preluată 
j și generalizată și in alte uni

tăți economice, peste tot unde 
condițiile sint similare cu cele 

'j de la I.M.U.C. Firesc, o între- 
, bane se impune, încă din start ;

„Cum a fost posibilă această 
substanțială reducere a consu
murilor energetice ?“.

— înțelegînd pe deplin ma
rile obligații și responsabilități 
ce ne revin. în actuala con
junctură energetică, în calitate 
de mari consumatori de energie 
electrică, de gaze naturale și 
energie termică — ne spunea 
tovarășul Gheorghe Oprea, se- 

' eretarul Comitetului de partid 
pe întreprindere — am adop
tat cu promptitudine o serie

de măsuri menite să conducă 
la reducerea consumurilor, la 
eliminarea tuturor formelor de 
risipă, pentru a ne încadra în 
nivelul noilor norme de consum 
repartizate. Prin antrenarea 
efectivă a comisiilor energe
tice am făcut în primul rînd o 
identificare a tuturor surselor 
energetice unde există posi
bilități de diminuare a con
sumurilor. Antrenind apoi spe
cialiștii din întreprindere, am 
încercat să găsim soluțiile cele 
mai potrivite în acest scop. 
Operativ, prin efortul între
gului colectiv, am și trecut la

rea deficiențelor constatate. 
Firesc. în aceste condiții, spe
cialiștilor nu le rămîne decit 
să definitiveze soluțiile teh
nice. Citeva din cele mai re
cente măsuri — și cit de efi
ciente sint acestea — le pre
zentăm în casetele alăturate, 
făcînd precizarea că marea ma
joritate sint efectiv aplicate, 
iar restul sint în curs de fi
nalizare.

Parcurgînd aceste casete, este 
ușor de observat că economiile 
obținute în ceea ce privește 
consumurile netehnologice sint 
deosebit de însemnate, dovadă

EXPERIENȚA POZITIVĂ, 
VALOARE, EFICIENȚĂ, 

PUTERE DE GENERALIZARE

aplicarea în practică a soluți
ilor. Rezultatele nu s-au lăsat 
așteptate.

Deci, așa cum afirma inter
locutorul nostru, și cum am 
avut ocazia să constatăm și 
noi, un element decisiv îl re
prezintă măsurile organizato
rice, Aici, la I.M.U.C. Bucu
rești, comisiile energetice își 
cunosc îndatoririle, au programe 
proprii de acțiune și. poate cel 
mai important lucru, ele își 
îndeplinesc obligațiile. urmă
resc cu strictețe respectarea 
tutifror normelor de consum, 
propun soluții pentru înlătura

a realismului și justeții sarci
nilor stabilite în acest domeniu 
de către conducerea superioară 
de partid și de stat. Este demn 
de evidențiat că acestea, la 
I.M.U.C., sint chiar superioare 
ca volum celor tehnologice. 
Desigur, explicația este aceea 
că în ceea ce privește consu
murile netehnologice. măsu
rile propuse sînt mai ușor de 
aplicat și au efecte imediate. 
Dar considerăm că și în ceea 
ce privește consumurile teh
nologice mai există incă multe 
rezerve, posibilitățile sint mult 
mai mari.

Un alt aspect relevat în ca
drul anchetei noastre, în dis
cuțiile pe care le-am avut cu 
subinginerul Adrian Cristescu, 
din cadrul secției mecano-ener- 
getice, și cu Ene Stan, secretarul 
comitetului U.T.C. pe între
prindere, il reprezintă partici
parea generală la traducerea în 
viață a măsurilor, faptul că 
toți oamenii muncii de aici 
s-au implicat în această amplă 
campanie . de economisire, de 
eliminare a oricărei forme de 
risipă, de gospodărire judi
cioasă a energiei electrice, ga
zelor naturale și energiei ter
mice. Tinerii se situează și de 
această dată în primele rînduri, 
multe din soluțiile prezentate 
fiind rodul creativității lor, tot 
ei fiind cei care participă efec
tiv la rezolvarea unor probleme 
gospodărești.

Aici, la I.M.U.C. București, 
inițiativele „Stop . risipei !“, și 
..Să lucrăm o zi pe lună cu 
energie și carburanți econo
misiți" nu sint simple chemări, 
el® fiind efectiv urmărite în 
acțiune, măsurate prin KWh 
energie electrică mc de gaze 
naturale și tone . combustibili 
economisiți.

Toate acestea avînd drept 
corolar general un singur 
scop — asigurarea bunei desfă
șurări a producției, chiar în 
actuala conjunctură. Că se 
poate, o demonstrează căile pe 
care se acționează la I.M.U.C. 
Berceni, calculele pe care le 
prezentăm în continuare.

ION D. CUCU

Căi de reducere 
a consumurilor 

de energie electrică 
TEHNOLOGICE

• Extinderea debitării pe 
mașinile de debitat cu program 
la reperele cu grosimi pină la 
60 mm, eliminîndu-se prelucra
rea prin așchiere, conduce la 
o economie anuală de 120 MWh.

• Folosirea, pe scară largă 
a semifabricatelor de tip oțel 
bandă, oțel pentru pene, bare 
hexagonale pentru a se micșo
ra adausurile de prelucrare are 
ca efect o reducere a consu
mului anual de energie de 
28 MWh.
• Aplicarea unor tehnologii 

de fabricație pentru încărcarea 
la capacitatea nominală a ma
șinilor și utilajelor și elimina
rea cauzelor care determină 
opriri și porniri repetate con
duce Ia o economie anuală de 
15 MWh.

• Prin încărcarea și exploa
tarea optimă a cuptoarelor 
electrice și băilor de sare și 
optimizarea regimurilor tehno
logice de . elaborare a șarjelor 
se va obține anual o economie 
de 20 MWh.
• Utilajele mari consuma

toare de energie (peste 50 
MWh ) vor fi folosite numai 
cu avizul conducerii tehnice și 
numai după ce s-a asigurat o 
pregătire de repere pentru mi
nimum 8 ore de funcționare la 
capacitatea nominală. Se esti
mează o economie anuală, pe 
această cale, de 15 MWh.

© Extinderea -procesului de 
placare la sudură automată cu 
bandă în locul placării manuale 
cu electrozi are ca eficiență 
anuală, antecalculată, circa 
10 MWh.
• Introducerea sudurii. pri

mului strat prin procedeul 
MIG—MAG la corpurile cilin
drice, în locul sudurii manuale 
cu electrozi, are ca efect o e- 
conomie anuală de 5 MWh.

• Elaborarea de tehnologii 
la cald și rece, cu consumuri 
minime de materiale și adau
suri tehnologice reduse, in ve
derea reducerii consumului de 
metal și energie va conduce la 
o economie anuală de cel pu
țin 15 MWh.

DE REȚINUT
Măsurile tehnologice prezentate, adoptate la I.M.U.C. București 

și aplicate cu promptitudine, vor conduce Ia o economie anuală 
de circa 240 MWh.

Această cantitate de energie electrică asigură funcționarea în
tregii întreprinderi pe timp de 12 zile sau necesarul de consum 
pentru producerea a 47 rezervoare de 4 mc pentru industria 
textilă ’

NETEHNOLOGICE

1
i A

CINE SÎNT RISIPITORII?

AFLAM DE LA DISPECERATUL ENERGETIC NAȚIONAL

Căi de economisire 
a gazelor naturale 
și energiei termice 

TEHNOLOGICE
• Introducerea Ia trata

ment termic a pieselor for
jate imediat după terminarea 
procesului de formare, folo- 
sindu-se astfel căldura rezi
duală din piese, are ca efect 
o economie anuală de 155 
t.c.c.

• Dotarea cu recuperatoare 
de căldură treapta a Il-a a 5 
cuptoare de forjă și trata
ment termic va conduce la o 
economie anuală de 245 t.c.c.

® Pornirea cuptoarelor de 
forjă și tratament termic cu 
gaze se face numai cu vatra 
încărcată complet, după ter
minarea ciclului de trata
ment în cuptorul cu vatră 
mobilă de 36 m.p. Vatra va 
fi rapid descărcată și retrasă 
în cuptor pentru a nu se răci 
sub temperaturi de 100—200° 
C. Se economisesc astfel a- 
nual 11 t.c.c.

• Micșorarea adausurilor 
de forjare și aplicarea unor 
tehnologii care să micșoreze 
numărul de faze de încălzire 
conduce la realizarea unei e- 
conomii anuale de gaze natu
rale de 10 000 m.c.

© Prin eliminarea trata
mentelor termice primare 
(normalizări, îmbunătățiri in 
cazul pieselor și reperelor de
formate la cald și care in 
urma analizelor metodologice 
au ca rezultat o structură co
respunzătoare) se economi
sește anual un volum de gaze 
naturale de 50 000 m.c.

® Elaborarea de tehnologii 
la cald și rece, cu consumuri 
minime de materiale și adau
suri tehnologice reduse, vor 
avea ca rezultat o economie 
anuală de 6 t.c.c.

NETEHNOLOGICE

l Cu____ -___________________
f de primă importanță a! acestor zile de înca- 
1 drare strictă în actualele cote energetice, 6 

serie de unități economice, multe dintre ele 
cu supraconsumuri și în luna noiembrie și în 
primele zile ale acestei luni — continuă să 
depășească și luni, 5 decembrie, repartiția zil
nică de energie electrică. Cele mai mari su- 
praconsumuri, le înregistrează, în ordine :
• Combinatul chimic Horzești — 408 MWh;

• Combinatul de îngrășăminte chimice Tg. 
Mureș — 250 MWh; • Combinatul siderurgic 
Hunedoara — 243 MWh; • Combinatul de

■ lianți și azbociment Bîrsești — 190 MWh;
• Combinatul de îngrășăminte chimice Slo
bozia — 178 MWh; • Combinatul metalurgic 
Tulcea — 156 MWh; • Combinatul chimic 
Craiova — 159 MWh; • întreprinderea Oțelul 
Roșu — 128 MWh; • Combinatul de oțeluri 
speciale Tîrgoviște — 101 MWh; • Combina-

J tul petrochimic Brazi — 99 MWh; • Tracțiu- 
R nea electrică feroviară Sibiu — 84 MWh; •

toate că este bine cunoscut imperativul Combinatul chimic Victoria — 89 MWh; • 
.Tracțiunea electrică feroviară Bacău — 82
MWh; • întreprinderea de articole tehnice 
din cauciuc Botoșani — 77 MWh; • Combina
tul de prelucrare a lemnului Focșani — 59 
MWh; • Tracțiunea feroviară electrică Bra
șov — 57 MWh; ® Întreprinderea de produse 
cărbunoase Slatina — 53 MWh.

Depășiri importante se constată în conti
nuare și la energie termică, unii dintre depă- 
șitorii de la energie electrică fiind de aseme
nea prezenți și aici :
• întreprinderea de sere Ișalnița — 1 747 

Gcal; • Combinatul petrochimic Pitești — 
1 494 Gcal; • întreprinderea de sere Arad — 
1 450 Gcal; • Combinatul petrochimic Borzești 
•— 1 301 Gcal ; • întreprinderea de sere Ora
dea — 820 Gcal șl Combinatul petrochimic 
Brazi — 603 Gcal.

ECHIVALENȚE SUGESTIVE
Pentru cîțiva dintre depășitoril de energie 

electrică dăm citeva echivalențe sugestive în
tre depășirile zilnice înregistrate șl produsele 
care s-ar fi putut realiza cu consumul supli
mentar de energie electrică :
• 13 000 tone fontă la Combinatul siderur

gic Hunedoara
• 140 tone oțel la Combinatul de oțeluri spe

ciale Tîrgoviște
• 3 400 tone ciment la Combinatul de lianți 
și azbociment Bîrsești
• 1 500 tone petrol la Trustul petrolului Bo

lin tin
• 200 garnituri mobilă la Combinatul de 

prelucrare a lemnului Focșani
• 3 500 tone îngrășăminte chimice la Com

binatul de Îngrășăminte chimice Tîrgu Mureș
• 25 tone fire artificiale la Combinatul de 

fibre artificiale Brăila
EMIL STANCIU

• Prin eliminarea pierderi
lor' de aer comprimat din in
stalații și racorduri flexibile, 
luîndu~se măsuri de remediere 
a tuturor deficientelor, se eco
nomisesc anual 100 MWh.

• Raționalizarea iluminatu
lui, extinzind'U-se iluminatul 
local și înlocuirea tuburilor și 
becurilor cu altele de putere 
mai mică, va conduce, anual, 
la o economie de 30 MWh.
• Montarea de limitatoare 

de mers în gol la toate mași
nile unelte și a 20 limitatoare 
de mers în gol la grupurile de 
sudură va conduce la o eco
nomie anuală de 65 MWh.

• Punerea în funcțiune a 
dispozitivelor de comandă au
tomată a bateriilor de conden
satori conduce la o economie 
anuală de 50 MWh,

• Folosirea compresoanelor 
de aer comprimat Ia capacitate

și oprirea din funcțiune a com- 
presoarelor in schimbul III, 
alimentarea cu aer comprimat 
asigurindu-se de la I.M.G.B., 
are ca efect, o economie anua
lă de 110 MWh.

• Debitele de răcire a com- 
presoarelor se micșorează co
respunzător unui ecart de tem
peratură de 10°C, obținindu-se 
astfel anual o reducere a 
consumului de energie electri
că cu 5 MWh,

• Oprirea din funcționare a 
transformatoarelor slab încăr
cate și redistribuirea economi
că a încărcărilor are ca efi
ciență reducerea consumuri
lor energetice cu 20 MWh.

• Reducerea duratei de 
funcționare a centralelor de 
ventilație, prin asigurarea 
etanșeității cit mai bune a ha
lelor și încăperilor, se regăseș
te într-o economie anuală de 
25 MWh.

• Se va urmări încărcarea 
cuptoarelor de forjă și tra
tament termic la sarcina no
minală și sistarea funcționării 
lor în gol. Producția va fi 
programată astfel îneît cup
toarele să aibă flux continuu 
cel puțin 4 zile. Economia a- 
nuală obținută prin aceste 
măsuri va fi de 15 t.c.c.

• Asigurarea etanșării op
time a cuptoarelor de forjă și 
tratament termic va conduce 
la o economie anuală de cel 
puțin 5 t.c.c.

• în întreprindere s-a In
terzis folosirea gazelor na
turale în alte scopuri decit 
cele tehnologice (și acestea 
numai cu arzătoare omolo
gate), preconizîndu-se a se 
obține o reducere a consumu
lui cu 5 t.c.c,

• S-au adoptat măsuri 
pentru asigurarea etanșării și 
izolării cit mai bune a con

ductelor și instalațiilor de 
transport agent termic, ur- 
mînd ca, anual, să se econo
misească 50 Gcal.

9 Numai prin dublarea 
geamurilor, deci mai buna 
izolare termică, de la pavi
lionul administrativ se vor e- 
conomisi anual circa 60 Gcal.

Prin măsurile enumerate, 
la care se mai adaugă si al
tele, cum ar fi montarea de 
contoare pentru apă caldă, re
vizuirea întregii instalații de 
apă in scopul eliminării pier
derilor, folosirea apei pota
bile pentru probe hidraulice 
numai pentru utilajele ali
mentare, echilibrarea hidrau
lică și termică a rețelelor de 
agent termic pentru asigura
rea unei încălziri uniforme 
etc., la I.M.U.C. București con
sumurile netehnologice vor 
fi reduse cu. cel puțin 50%.

DE REȚINUT
Prin soluțiile prezentate de reducere a consumurilor șt pier

derilor netehnologice de energie electrică de la I.M.U.C. Bucu
rești se vor economisi anual circa 405 MWh.

Energia astfel economisită este suficientă pentru a asigura 
funcționarea întregii întreprinderi pe timp de 25 de zile !

DE REȚINUT
Insumînd economiile obținute prin măsurile tic reducere a 

consumurilor tehnologice și netehnologice, la I.M.U.C. București 
se vor economisi anual circa 535 t.c.c.

Economia obținută, în echivalent gaze naturale, asigură ne
cesarul de consum al întregii întreprinderi pe timp de 
DOUA LUNI ȘI JUMĂTATE !
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A
Dezbaterea noastră

DĂRUIREA, DINCOLO
DE „FOARTE BUBE"

Poate va părea curios faptul că am ales ca loc al dezbaterii 
noastre tocmai un liceu cu profil de filologie-istorie și anume 
cel din Oradea. Un argument ar putea să fie faptul că, din 
24 premii ciștigate de județul Bihor Ia faza națională a olim
piadelor școlare de anul trecut, 18 au revenit reprezentanți
lor acestui liceu. Totuși, nu acesta este motivul principal 
pentru care ne-am oprit la această unitate de invățămint. Lu
crul care ne-a atras atenția a fost buna pregătire profesională 
cu care absolvenții de aici se prezintă Ia locurile de muncă, 
răspunderea cu care își asumă meseria pe care și-au ales-o, 
maturitatea cu care abordează problema imbogățirii cunoș
tințelor și a experienței practice. Dar, să-i lăsăm să vor
bească pe cei mai in măsură :

Respectul pentru limba română- 
o dovadă de înalt patriotism

Convorbire cu criticul MIRCEA IORGULESCU

• Prof. LUDOVIC TORDAY, 
director adjunct al liceului : 
Deși pe firmamentul liceului 
este înscris profilul „filologie-is- 
torie", școala noastră are în rea
litate șase profile, privite cu 
aceeași seriozitate fiecare în 
parte. De aici și străduința 
noastră de a colabora cu cit mai 
multe întreprinderi în scopul de 
a asigura planul de producție 
măsurat, firește, mai întîi în 
cunoștințe profesionale. Astfel, 
conlucrăm in modul cel mai 
rodnic cu întreprinderea „Elec- 
trometalul", cu I.S.M.P.T., cu 
I.C.S.P.I., cu întreprinderea 
„Miorița". Avem colective de 
specialiști pentru cele patru do
menii mai importante : fizică, 
chimie, biologie, construcții teh
nice. cadre bine pregătite pentru 
o activitate interdisciplinară ab
solut necesară unei bune pregă
tiri în meserie. Preocupările lor 
nu se limitează doar la aplica
rea programei analitice. Ei sînt 
cei care vin în permanență cu 
propuneri de îmbunătățire a 
practicii productive. Acolo unde 
comenzile venite din partea în
treprinderilor nu reușesc să aco
pere în întregime programa, in
troducem lucrări de autodotare 
care să presupună toate opera
țiile prevăzute. Dealtfel, auto- 
dotarea este inclusă și în planul 
nostru de producție (din 333 000 
lei realizați în acest an. circa 
116 000 reprezintă lucrări de au
todotare). Laboratoarele și cabi
netele noastre au cules nenu
mărate cuvinte de laudă din 
partea celor care ne-au vizitat 
șl ne mîndrlm cu faptul că ele 
reprezintă munca efectivă a 
elevilor noștri. Privind aspectul 
formativ al practicii în produc
ție, integrarea socială pe care 
trebuie s-o premeargă, pot să 
vă spun că prezența elevilor 
joacă un rol important Ei parti
cipă la analizele ce se țin la ni
vel de ateliere și secții, cunosc 
nemijlocit pulsul întreprinderii. 
La rîndul lor, conducătorii uni
tăților respective fac parte din 
consiliul nostru de conducere, 
particlpînd la analize periodice.
• GEORGETA PONTOȘ. cla

sa a Xll-a D, mecanică : Noul 
sistem de predare a tehnologiilor 
în perioada de practică, ce se 
aplică acum experimental, nu 
reprezintă, de fapt, pentru noi, 
o noutate. încă de acum doi ani 
în școala noastră se utiliza a- 
ceastă metodă. Totul a pornit de 
la dorința noastră de a mai des
congestiona orarul pe de o parte, 
și de a putea să aplicăm în prac
tică imediat cunoștințele teore
tice care, altfel, se uită atît de 
ușor. Una este să vezi o piesă 
în realitate și alta e să buchi
sești o schiță făcută pe tablă. 
Una e să ți se povestească o oră 
despre un strung pe care nu-1 
vezi, alta e să-l ai în fața ochi
lor, să-l poți atinge cu mina, 
să-l vezi funcționînd. Și, dacă

O lume pentru 16 ani
întîlnirea despre care va fi 

vorba aici nu e o întîlnire obiș
nuită. (Dar nici prea... neobiș
nuită, în sensul, nu-i așa, al 
uneia de... „gradul III" !) în 
orice caz nu e o întîlnire pre
văzută, fixată la o oră precisă, 
într-un loc bine stabilit, aștep
tată — cu nerăbdare sau indi
ferență — petrecută și cu o ur
mare firească. Nu. în primul 
rind pentru că protagoniștii nu 
sint, ca în majoritatea unor 
asemenea întîmplări, un băiat 
și o fată. Apoi pentru că locul... 
Dar, sigur, pot fi și întîlniri în- 
tîmplătoare, chiar și în cele mai 
ciudate locuri, iar protagoniștii 
nu-i așa...

— Ai treabă ? mă sună la o 
oră destul de tîrzie prietenul 
meu, doctorul.

— Tu n-ai ? zîmbese, bănu- 
lndu-1 în halat și savurînd în 
liniște o țigară.

— Oho, zice, ba bine că nu î 
Te sun de la spital, sînt de gar
dă și cred că „am ceva" ce ar 
putea să te intereseze.

— Bine, doctore, zic, dacă 
„arde" ! într-un sfert de ceas 
sînt acolo.

Spitalul de urgență înseamnă, 
mai ales noaptea, un loc neîn

tot s-a realizat acest pas atît de 
important în pregătirea noastră 
profesională, sint sigură că, in 
curind, se va schimba și situația 
manualelor de tehnologie care 
sint prea complicate, doldora de 
date inutile.
• RODICA LUCACIU — clasa 

a Xll-a D, mecanică : Manua
lul ar trebui să reprezinte o 
structură de bază pe care să se 
sprijine perfecționarea noastră 
de mai tîrziu. Iată însă că, după 
o părere eronată, noi trebuie să 
știm totul de la început. Chiar 
se amuză inginerii din între
prindere. amintindu-și în ce an 
anume din facultate au învățat 
aoeleași noțiuni pe care noi 
le învățăm la liceu. Nu știu 
cui poate folosi faptul că, 
în cărțile noastre, lucrurile 
simple sînt exprimate atit 
de sofisticat încit par uneori 
scrise în altă limbă. După păre
rea mea, manualul de tehnologie 
ar trebui să conțină câteva sche
me necesare, datele fundamen
tale care să constituie baza cu
noștințelor noastre și procedeele 
mai importante. Unele manuale 
sint depășite demult de reali
tatea în tehnică, sarcina de a ne 
aduce „la zi" revenind bunăvo
inței profesorului și curiozității 
noastre.
• RADU ȚARCA, clasa a X-a 

E, mecanică : Vreau să recti
fic cuvin tul ..bunăvoință". La 
dascălii noștri este vorba de o 
adevărată pasiune, așa se și. ex
plică succesele școlii noastre pe 
cele ma, diferite planuri. De la 
ei învățăm carte si meserie dar 
Învățăm și semnificația tradusă 
în fapte a unor sintagme ca : 
responsabilitate, implicare, spirit 
de echipă, nevoie de autodepă- 
șire. Astfel ni s-a creat un anu
mit profil moral. Sigur, vrem cu 
toții la facultate, dar un even
tual eșec nu ar putea să ne de
zarmeze. Ne-am prezenta la lo
cul de muncă unde ne-am in
tegra în modul cel mai firesc.
• GABRIELA COBÎRZAN, 

clasa a Xll-a D, mecanică : 
Pentru că a venit vorba de inte
grare, trebuie să amintim ne
apărat modul în care se desfă
șoară practica noastră în între
prindere. încă din primele zile 
am f06t repartizați pe lingă cei 
mai buni muncitori care s-au 
ocupat cu atenție de noi. ne-au 
ajutat să ne acomodăm cu atmos
fera, cu problemele secției respec
tive. După ce am deprins ..secre
tele" acelui loc de muncă, am 
fost rotiți la altă secție și tot 
așa pînă cînd am reușit să cu
noaștem fiecare amănunt al pro
ducției. Ținînd cont de gradul de 
pregătire de care dispunem pot 
să afirm că. avînd la dispoziție, 
din vreme, materialele necesare, 
am putea să ne realizăm planul 
de producție într-un timp mult 
mai scurt, reușind încă o „aeri
sire" consistentă a programului 
nostru.

G. COCHINESCU

chipuit de agitat. Dar, sigur, nu 
despre asta doream să vă spun.

— Una din paciente e deja 
aici, mă avertizează doctorul în 
holul camerei de gardă. Cealal
tă trebuie să sosească.

O zăresc într-adevăr pe un 
scaun, alături. Privire calmă, 

O ÎNTÎLNIRE DE „URGENȚĂ"
foarte frumoasă, oval perfect, 
pantaloni bufanți, în cizme, hai
nă scurtă, pe a cărei mînecă ză
resc emblema unui cunoscut li
ceu bucureștean. Respiră cu 
mare greutate, foarte repede și 
sacadat, din cînd în cind tu
șește. Alături, cineva îi comple
tează fișa de internare. în opo
ziție cu chinul, evident, al res
pirației, ceea ce impresionează 
este, repet, această privire cal
mă, liniștită, obișnuită parcă cu 
astfel de situații.

— Astm alergic. îmi precizează 
doctorul, șoptit. O maladie foar

DEZINTERESUL NU POATE FI 
O FORMĂ A COLABORĂRII

Continuînd 6ă urmărim — așa 
cum promiteam într-unul din 
numerele trecute ale ziarului — 
colaborarea dintre școală și fa
milie in perspectiva formării 
complexe, multilaterale a elevi
lor, a pregătirii lor pentru in
tegrarea rapidă în viața socială 
ca oameni de nădejde ai socie
tății noastre de azi și de miine, 
ca buni profesioniști, dar și ca 
buni cetățeni, trăind și mun
cind în spiritul înaltelor norme 
ale codului eticii și echității so
cialiste, ne-am oprit zilele 
trecute la Liceul industrial 
„Timpuri Noi" din Capitală, 
căutind, cu ajutorul conducerii 
liceului, cîteva exemple conclu
dente în acest sens. Gazde ama
bile. inginerul Paul Devian, 
directorul liceului, și profesoara 
Ioana Antal, director adjunct 
cu probleme educative, fie-au 
precizat de la bun început, cu 
argumente convingătoare, preo
cuparea constantă a întregului 
colectiv didactic de aici în ve
derea îndeplinirii cu maximum 
de exigență și eficacitate a a- 
cestui deziderat al instruirii și 
educării complexe a elevilor li
ceului. „Putem considera că re
zultatele noastre în această pri
vință ne satisfac, apune tovară
șul director. Am reușit în gene
ral. iprintr-o mobilizare intensă 
a întregului colectiv profesoral, 
cu sprijinul efectiv al celor mai 
mulți dintre părinți, să ne achi
tăm de sarcina noastră funda
mentală, aceea de a asigura în
treprinderilor de profil munci
tori de înaltă calificare, bine in
tegrați în colectivele de muncă 
ce i-au primit, ca și alți tineri, 
ce au reușit la examenul de ad
mitere în învățămîntul supe
rior și cu care de asemenea ne 
mîndrim. Nu mai puțin adevă
rat este însă faptul că, e drept, 
într-un procent foarte mic, mai 
avem și elevi care ne fac pro
bleme. Ne străduim, desigur (și 
nu de puține ori ajungem la re
zultatul dorit) ca, sesizînd 
prompt orice tentativă de aba
tere de la regulamentul școlar, 
aceasta să fie înlăturată ime
diat. Sînt însă unele situații că
rora. o spunem deschis, în ciu
da tuturor eforturilor noastre, 
nu le-am găsit încă o rezol
vare".

înțeles că, o- 
rînd, asupra 
„situații" nu

Este lesne de 
prindu-ne, pe 
cîtorva din aceste 
am căutat decit să descifrăm
— într-o ultimă tentativă de în
dreptare — mecanismul erorilor 
ce au condus la grave carențe 
educative în comportamentul u- 
nor asemenea elevi. Pentru că, 
vrem să fim bine înțeleși, în 
cele mai multe cazuri școala 
se străduiește și reușește să în
drepte aceste erori. Dar numai 
școala este întotdeauna: de-a- 
juns ?

Daniela R. din clasa a IX-a C
este „problema nr. 1“ a liceului.

te dificilă. Fata e cunoscută la 
noi. O vom scoate, firește, din 
criză dar va trebui să urmeze 
un tratament îndelungat. Eu o 
cunosc deja, e o fată deosebită, 
ai să te convingi. Cealaltă însă...

în același moment auzim mo
torul „Salvării", frîne, uși trin- 
tite, cuvinte ale brancardierilor, 
pași. în camera de urgență își 
face apariția, purtată de bran
cardieri, o fată de virstă asemă
nătoare, la fel de frumoasă, ciu

dat de palidă însă, abia respi- 
rind. O urmează o femeie intre 
două vîrste, cu ochii plînși, ne
liniștiți. Mama. „E deja in comă, 
îmi spune grăbit doctorul. Din 
cite știu, autointoxicație cu dia
zepam. Va trebui să mai aș
tepți".

Cum atît doctorul cît și cele 
două paciente au dispărut, nu-mi 
rămîne decît să încerc un dialog 
cu mama celei de-a doua. „Ce 
se întîmplă ? zic, fiica dumnea
voastră..." „Nici eu nu știu, vă 
rog să mă credeți, șoptește fe
meia printre suspine. O știam 

Repetentă în clasa a IX-a, „a- 
venturile" Danielei R. au în
ceput incă de anul trecut, după 
numai o lună de școală, cind a 
dispărut de acasă, pentru a fi 
găsită, instalată confortabil, in
tr-un cămin de studenți ! Apoi 
astfel de atitudini au început să 
devină tot mai frecvente. Toate 
încercările școlii de a acționa 
concertat. împreună cu familia 
în vederea readucerii sale pe 
drumul cel drept s-au soldat cu 
eșecuri. Să nu fi găsit oare 
școala mijloacele cele mai potri
vite ? „Părinții (tatăl — maistru 
la „Danubiana", mama — mun
citoare la aceeași întreprindere) 
ne-au declarat răspicat că nu 
mai au ce să facă". Oare chiar 
așa să fie ? Două alte situații, 
petrecute exact in aceleași îm
prejurări, dovedesc lesne că se 
poate și altfel :

în timpul • primei sale „dis
pariții" de acasă și de la școa
lă, Daniela a reușit să o atragă 
intr-o astfel de aventură pe co
lega sa C. A., de la același li
ceu. Cu aceeași promptitudine 

Școala și familia — 
o răspundere unică

școala a intervenit și în acest 
caz (vizite la domiciliu, discuții 
numeroase cu părinții etc.). „In 
cazul elevei C.A., ni se spune, 
părinții au intervenit insă cu 
mai multă severitate. E drept, 
noi am făcut la un moment dat 
o adresă și către colectivul de 
muncă al mamei — spitalul sec
torului 4 — de unde am primit 
răspuns că mama elevei a fost 
discutată în adunarea organiza
ției de bază, atrăgindu-i-se se
rios atenția asupra modului în 
care se preocupă de educația 
fiicei. Pneocupindu-se mult mai 
atent, venind intr-o perioadă zil
nic la școală cu fiica, mama 
ne-a ajutat foarte mult. în ceea 
ce ne privește am urmărit cu 
foarte mare atenție integrarea 
elevei în colectiv, atragerea sa 
în toate activitățile școlii, acum 
este în echipa de dansuri, parti
cipă la toate activitățile, este 
deja în clasa a X-a și nu ne 
mai creează nici o problemă".

în aceeași situație este și e- 
leva M. A., o altă victimă po
tențială a Danielei, dar și în a- 
cest caz, la intervenția școlii, 
părinții au acționat mult mai e- 
nergic. Mama fetei — munci
toare la întreprinderea „Pionie
rul" — s-a pensionat chiar tem
porar ca să poată urmări în
deaproape comportarea fiicei. 
Ambii părinți au fost în vizita 
Ia părinții Danielei, dar decla
ră că de fiecare dată l-au găsit 
pe tatăl acesteia în stare de e- 
brietate, iar pe mamă plingind !

în camera ei, invățînd. Am che
mat-o de mai multe ori la masă 
și, yăzînd că nu-mi răspunde, 
am intrat. Era în pat, nemișca
tă, iar alături un tub de „Dia
zepam" golit..." „Bănuiți vreun 
motiv ?“ „Dar v-am spus, nu 
Înțeleg nimic ! Eram cit se 
poate de mulțumiți, anul ăsta a 
luat treapta, apoi a fost la mare, 
era cit se poate de mulțumită, 
cu toții eram, nu înțeleg..." Aș 
vrea să întreb ce înseamnă acest

„cît se poate de mulțumit" re
petat, poate, fără voie. înseam
nă că mai mult nu se poate, în
seamnă că se poate mai mult ? 
„Mă gîndesc totuși, la ceva, 
continuă mama, dar, eu știu ? 
se cunoșteau așa de bine, de 
mult... Parcă în ultima vreme 
mi s-a părut cam tristă..." 
„Deci..." Mă răzgîndesc. La ce 
bun să continui. Simt brusc că 
explicația este cit se poate de 
simplă. Simplă ?

— E-n regulă, zice doctorul 
coborînd din secția terapie in
tensivă. Fata dumneavoastră e 

Oricum, în ceea ce privește a- 
titudinea elevei M.A., se poate 
afirma fără rezerve că se înscrie 
in aceleași limite ale respectă
rii statutului de elev. în ceea ce 
o privește insă pe Daniela, ati
tudinea de sfidare, ireverențioa
să la adresa profesorilor și a 
școlii, exemplul permanent de 
nocivitate pentru ceilalți elevi, 
în rarele momente cind se hotă
răște să mai treacă pe la școală, 
ne-a convins să susținem retra
gerea acestei eleve din colecti
vul de aici.

„Scăparea de sub controlul din 
cadrul familiei — ne spune 
profesoara Marta Mavrea, diri
ginta clasei a X-a F — este cau
za principală a apariției așa- 
numiților „elevi-problemă". De
sigur, în multe cazuri noi reu
șim să mai îndreptăm cite ceva, 
dar cei șapte ani de-acasă nu-i 
vom putea suplini niciodată". 
Intr-adevăr, ce influență poate 
exercita familia în cazul lui 
P. C., elev la care profesoara a 
remarcat in ultimul timp o a- 
nume indiferență față de școală, 

absențe, note slabe, cînd, la în
cercarea de a lua legătura cu 
familia, elevul însuși îi mărtu
risește că tatăl a plecat de aca
să. iar ..mama trăiește nelegitim 
cu cineva" ? ! Un alt elev. V. H. 
repetent anul trecut, elev bun 
in acest an. constituie un argu
ment și mai semnificativ : Anul 
trecut, anul în care elevul a a- 
bandonat școala, a însemnat 
pentru mama sa un an greu, în 
sensul în care propria-i mamă 
(bunica elevului) din provincie 
grav bolnavă, avea nevoie de 
îngrijire specială, iar fiica a tre
buit să i-o acorde. în lipsa ma
mei (există și un tată vitreg, 
prea puțin interesat însă de fiul 
soției) V. H. a început, să hoi
nărească și numai după reveni
rea acesteia în Capitală, la in
tervenția școlii, a reușit să se 
readapteze — acum foarte bine 
—vieții de elev ! Situațiile de 
acest fel sînt mai multe.

Gabriel D., clasa a X-a E a 
furat anul trecut, împreună cu 
un grup de elevi de Ia alte li
cee. obiecte și îmbrăcăminte 
din locuința unui coleg. Comi
sia de judecată întrunită în ca
drul liceului l-a încredințat 
spre reeducare colectivului de 
aici. Se intimulă însă că în 
continuare elevul are aceeași a- 
titudine recalcitrantă, atrăgind 
și alți colegi in acțiuni și fap
te cu caracter antisocial. (O 
recentă intervenție din partea 
miliției avertizează in acest 
sene, dar cum cercetările nu sînt 

în afară de orice pericol. Pu
teți merge liniștită acasă, miine 
veniți să o luați. Apoi, spre 
mine : Cu Mihaela poți deja să 
vorbești, i-am spus cine ești. 
Cu cealaltă însă cred că ar fi 
mai bine miine...

Am vorbit, desigur, cu amîn- 
două fetele. în seara aceea și a 
doua zi. Odihnită, Mihaela C. 
respira în liniște si calm. Deloc 
speriată de maladia ce a apărut 
în urmă cu 5 ani („de la 11 ani, 

spune, nu știu din ce, reacționez 
însă la toți factorii alergici, si
gur, e neplăcut, dar am să mă 
internez o perioadă mai lungă, 
acum însă nu am timp") îmi 
vorbește despre proiectele ei, 
despre versurile și desenele ei, 
despre cum speră să devină o 
bună profesoară de limba ro
mână și, poate, nu numai atît. 
Vorbim despre adolescență, des
pre școală, despre prietenie, 
despre părinți („părinții sint mai 
mult plecați în provincie, știți, 
serviciul, dar mă descurc foarte 
bine singură") și îmi transmite. 

încheiate ne abținem de la orice 
comentariu). Ceea ce vrem să 
remarcăm însă este atitudinea 
extrem de „protectoare" a pă
rinților (mama — gestionară la 
un centru de sticle și borcane, 
tatăl — gestionar la I.C.L. Tu
tunul) care, asigurind de fieca
re dată școala de grija perma
nentă pentru educația fiului 
(„știți, copilului ii place să mun
cească. ne ajută mult, chiar la 
servici" !) solicită adeverințe de 
„bună purtare", adeverințe ce se 
vor convingătoare pentru orga
nele de cercetare 1 „Cred că a 
fost obișnuit cam prea devreme 
cu banii — ne spune tovarășul 
director, iar acum, dacă nu are 
cit pretinde, a ajuns să fure". O 
părere formulată pe baza unei 
experiențe perfect edificatoare 
în atîtea alte împrejurări.

Mariana A. din clasa a X-a 
J, „căsătorită nelegitim" cu 
Constantin Mihal, mecanic la 
„Cinescoape" (ce va fi însem- 
nind acest „nelegitim", cind este 
vorba, de „concubinaj" cu o mi
noră, oare nimeni nu a sesi
zat pînă acum acest aspect ?), 
locuind, după afirmația pă
rinților, in strada Baba No
vac nr. 23, bloc 23, scara 2, 
etaj IV, ap. 64, a abando
nat, desigur, școala. Orice 
intervenție în acest sens, din 
partea liceului s-a soldat cu e- 
șec, părinții fetei declarind răs
picat : ,.De ce să mai vină la 
școală, doar e căsătorită ? !“ Ce 
simplu pare să se rezolve uneori 
devenirea propriei fiice 1

Cazul nu e . unic, în aceeași 
situație aflîndu-se de pildă și 
Florizeta G. clasa a IX-a D, Ioa
na A„ a IX-a I, Florina I., a IX-a 
G, minore despre care, la inter
venția școlii, îngrijorată, de nu
mărul mare al absențelor, fami
liile declară cu nonșalanță fie 
că „au dispărut" de acasă, fie 
că ,^sint căsătorite nelegitim" ! 
Chiar sînt de negăsit ?

Nu ne-am oprit, firește, decît 
la cîteva cazuri-problemă din- 
tr-un singur liceu. Din păcate, 
situații asemănătoare nu se în- 
tîlnesc numai aici. Ceea ce vrem 
să subliniem încă o dată, fără 
a ocoli, firește sarcinile majo
re ale școlii, nevoia continuă de 
sporire a tuturor eforturilor în 
vederea prevenirii din timp și 
eliminării unor asemenea si
tuații, este faptul că, iată, 
uneori, numai școala nu e de- 
ajuns.

„Cei șapte ani de-acasă“ în
soțiți de grija permanentă, sus
ținută pentru întreaga devenire 
a propriului fiu sau fiică din 
partea familiei, legătura per
manentă a acesteia cu școala, 
nu numai că nu pot fi ignorate, 
dar constituie unul din elemen
tele esențiale ale procesului de 
instruire și educație ale tinerei 
generații.

N. GABRIEL

fără să realizeze, poate, un sen
timent reconfortant, o vitalitate, 
un optimism impresionant.

în alt salon, la etajul șase, 
Corina I. zîmbește încurcată. 
„Nu știu ce mi-a venit. O „sfîr- 
șeală" timpită, citeam și nu pu
team sâ înțeleg nimic, mă gîn- 
deam, sigur, la el, în ultimul 
timp ne-am certat mai des, 
mi-era groază de ce-o să se in- 
tîmple cu mine, despărțirea asta 
mi-ar fi spulberat totul..." „Ce 
înseamnă ..totul" ? zic. și de ce 
viața crezi că înseamnă așa de 
puțin !“ Ezitări, neconcordanțe, 
lipsa unei orientări clare spre 
un țel presupus și rîvnit. Se 
pare însă că „experiența" din 
noaptea trecută a fost destul de 
revelatoare. Dar era oare justi
ficată ? (întrebarea este, firește, 
retorică, la astfel de întrebări 
nu există decît un singur răs
puns.)

Nu știu dacă ulterior între 
Mihaela C. și Corina I. a avut 
loc o întîlnire „adevărată" (doc
torul mi-a promis că le-o va 
„înlesni"). Probabil că intr-un 
sens eae va fi utilă, mai ales 
pentru cea din urmă. Rindurile 
de mai sus au încercat însă să 
surprindă aceste două atitudini, 
atit de diferite, cu convingerea 
că nu numai celor două colege 
de generație dar și altora le vor 
da de gindit...

GABRIEL NASTASE

— Multi sînt aceia care vă cu
nosc iu ipostaza de critic literar, 
mai puțini știu insă că vă ocupați 
direct de starea limbii ți literatu
rii române in școli. Cutm se ma
nifesta concret această preocupare 
a dumneavoastră 7

— Răspunzînd unei acțiuni mat 
largi a Uniunii Scriitorilor în le
gătură cu cultivarea limbii româ
ne în școli, revista noastră, 
„România literară", a inițiat incă 
din anul școlar trecut o pagină in
titulată „Școala". Ea apare sub 
îngrijirea secției de critică a re
vistei și. cum fac parteidin aceas
tă secție, mă ocup de ea.

— Cine sînt colaboratorii acestei 
pagini 7

— Este redactată in colaborare cu 
Comisia de limba și literatura ro
mână din M.E.Î., cu ajutorul in
spectorului general, prof dr. Con
stanța Bărboi. Direct implicați 
sint profesorii care predau la cla
să, autori de manuale cu o înde
lungată experiență la catedră.

— Care este finalitatea paginii și 
cum considerați eă o veți mate
rializa 7

— Mai intîi trebuie înțeleasă ca
racteristica paginii : nu urmărim 
cu orice preț originalitatea in 
sens eseistic, cit obținerea unei 
sinteze prin fixarea unor teze se
rioase, a unor probleme. Efortul 
personal al celor care o realizează 
constă in stabilirea unui fond de 
sintetizare care să ajute efectiv 
atit pe profesori ctt și pe elevii 
interesați de literatură.

— Cum vă explicați momentul 
de „eclipsă" pe care l-a traversat 
predarea limbii șl literaturii in 
școli 7

— O explicație ar fi faptul că 
predarea cronologică a Istoriei li
teraturii române naște a mare di
ficultate. Un copii de 14—15 ani nu 
are capacitatea intelectuală și ex
periența de lectură necesară pen
tru a recepta valorile literaturii 
vecbi. Nu are cunoștințele teore
tice necesare. Cele cîteva ore de 
informare generală asupra teoriei 
literare, care se fac în clasa a 
IX-a sînt insuficiente. Astfel, ma
nualul devine un dicționar de ter
meni care trebuie învățațl pe de 
rost. încărcătura programei și a 
orarului face practic foarte difi
cilă lectura operelor fundamenta
le tocmai la această virstă care 
este, în principiu, cea mai potri
vită pentru receptare. Ar fi ne
cesare niște studii sociologice pri
vind timpul de lectură al elevilor, 
care nu este tot una cu timpul li
ber, pentru că lectura nu este un 
divertisment. Același lucru ar fi 
valabil și pentru profesori! de 
limba șl literatura română care au 
nevoie de timp pentru a se tine 
la curent cu ceea ce se întîmplă. 
astăzi In literatură.

— Pentru că am ajuns Ia acest 
subiect, vorbiți-ne, vă rog, despre 
calitățile necesare unui bun pro
fesor de română.

— tn condițiile unei adevărate 
revoluții a tnvățămintului, el tre
buie să cunoască și să facă legă
tura cu istoria, cu filozofia, cu is
toria artelor și a civilizației uma
ne. Cîți dintre profesori sînt real
mente competenți in toate aceste 
domenii 7 Cred că limba română 
o predau toți profesorii, indife
rent de specialitatea lor. Face 
educație lingvistică și profesorul 
de matematică, și cel de tehnolo
gie, și maistrul de Ia atelier, șl 
profesorul de sport. Uneori însă 
e aproape penibil să constat! că 
unii dintre acești profesori stăpî- 
nesc limba provizoriu și ecouri ale 
acestei stări de fapte se pot în-

De la 4 la 10

DOI PRIETENI
La ultima ediție a Sesiunii 

naționale de comunicări șl re
ferate științifice ale elevilor au 
participat și doi prieteni din 
Arad : Sorin Hoară, elev în 
clasa a XII-a la Liceul „loan 
Slavici", și Romulus Gheorghiță 
elev în aceeași clasă dar la Li
ceul industrial nr. 1. Amindoi 
s-au întors cu cite o mențiu
ne, recunoaștere care i-a bucu
rat și i-a încurajat spre noi 
căutări. Lucrările lor au fost 
apreciate, fiecare în parte,

DEBUT
Spicuim din declarația ele

vului Constantin Cojocaru ju
decat de către Comisia de ju
decată de pe lingă Liceul in
dustrial nr. 3 din Craiova pen
tru furt din avutul personal : 
„Am observat in fața mea un 
cetățean în virstă care avea în 
buzunarul de la spate un por
tofel care ieșea puțin afară 
atunci pe moment mi-a venit 
ldeea să fur portofelul din bu
zunar. După ce am tras porto
felul păgubașul a simțit sa în
tors spre mine eu atunci ob- 

FELICITĂRI!

Convinși că meseria de con
structor se învață numai lu- 
crind efectiv, elevii de la Li
ceul Industrial nr. 4 din Dro- 
beta-Turnu Severin și-au asu
mat realizarea pe cont propriu 
a unor obiective însemnate : 
localul liceului, cantina și in
ternatul. In zile toride de vară 
satit în ierni aspre, echipe alcă
tuite din cite 50 de elevi au 
lucrat fără întrerupere pentru 
a da tn folosință cît mai re
pede clădirea liceului, repre
zentată în fotografia noastră.

Noul local are 5 sălt de clasă, 
10 cabinete, 3 laboratoare, ate- 
Ilere-școală, sală și teren de 
sport, tn prezent se află In 
stadiu de finalizare cantina — 
o investiție în valoare de 2 mi
lioane Iei. Lucrările de rezis
tență, de turnare a stilpilo-, 
zidăria șt toate celelalte ope
rațiuni care fac parte din pro
grama școlară sint executate 
in Întregime de elevii liceului.

EMILIA VASILIU

tîlni și în manualele diferitelor 
discipline, tn geografia de clasa a 
V-a se scrie cu consecvență „stra
ie" în loc de straturi, in culegerea 
de matematică pentru clasele IX— 
X (avînd 6 autori !) nestăpînirea 
limbii duce la grave confuzii, cum 
ar fl aceea dintre spațiu și timp, 
astfel incit elevul care vrea să 
rezolve o problemă de matemati
că are de rezolvat mai întîi o 
chestiune de limbă.

— Care este rolul manualului In 
pregătirea elevilor 7

— Manualul face ca, tn momen
tul examinării, criteriul valoric să 
fie unitar, tn rest, profesorul tre
buie să aibă libertatea de a ține 
niște lecții creatoare. Există, 
pare-se, o tendință pe care o so
cotesc nefastă : atunci cînd se 
constată că un elev știe mai mult 
decît prevede manualul este sus
pectat și penalizat. Consider că 
tocmai acești elevi ar trebui încu
rajați. îndrumați să facă noi aso
ciații de idei, să stabilească rapor
turi. Lipsește din preocupările 
școlii ldeea că literatura nu tre
buie numai învățată, ci trebuie să 
formeze un mod de a gîndl șl a 
citi literatura. Dintre discipline, 
limba șl literatura română are de 
departe cel mal mare coeficient 
formativ. Școala trebuie să for
meze oameni cu o personalitate 
cît mai armonioasă. Atitudinea lor 
fată de muncă va fi dictată toc
mai de această personalitate.

— Care sint defectele de fond 
ale modului tn care sint asimila
te de elevi limba română și, im
plicit, literatura română 7

— In urmă cu doi-trei ani am 
încercat să valorific în revista 
noastră cîteva dintre lucrările pre
miate la concursul național „Mi
nai Emtnescu". N-am putut să fo
losesc nimic. Textele — conside
rate ca fiind cele mal bune — 
erau un fel de compoziții foarte 
bosnbasttce, sentimentale, vădeau 
necunoașterea regulilor de anali
ză a unui text literar, absența 
deprinderii de a situa cu exacti
tate o scriere in contextul creației 
unul autor, într-o direcție literară, 
într-o mișcare literară mai largă. 
Excesul de lirism era de fapt o 
soluție de mascare a insuficiențe
lor. abundența de adjective și de 
parafraze lirice luînd locul ana
lizei serioase de text.

— Cum credeți că s-ar putea 
deschide mal mult gustul pentru 
lectură al elevilor 7

— Oferindu-le timpul neces.' r 
pentru lectură. mai intîi. Apoi, 
stimulîndu-le apetitul prin cărți da 
aventuri de bună calitate. De 
pildă, „Toate pinzele sus !“ de 
Radu Tudoran și „Cireșarii" lui 
Constantin Chiriță sint cărți care 
pot marca decisiv experiența lite
rară a tmttt copil. Dar intervine 
șl aici o problemă spinoasă. Dacă 
veți consulta bibliografia reco
mandată pentru cele două trepte de 
liceu, veți vedea că majoritatea 
cărților sînt practic de negâsit, 
unele fiind apărute în urmă cu 20 
de ani. Vorbim de literatura 
postbelică comparabilă cu Ittera- 
tura din marile epoci anterioare 
dar operele de referință din a- 
ceastă perioadă sînt ca șl inexis
tente. Dacă cineva găsește în li
brării cărți de la Marin Preda la 
Augustin Buzura, mi oblig să le 
cumpăr pe toate I Situația este 
cu atit mai gravă cu cît, în mod 
logic, inițierea în liceu ar trebui 
să înceapă cu literatura contem
porană, cu problematica și univer
sul care să permită familiarizarea 
cu ldeea însăși de literatură.

GABRIELA HUREZEAN

pentru aplicabilitatea lor și se
riozitatea cu care au fost rea
lizate. Astfel. Sorin Hoară a 
prezentat la sesiune lucrarea 
„Discuri care conțin toate ră
dăcinile unul pollnom" — apli
cabilă în domeniul matemati
cii la determinarea unor inter
vale de normă cît mal mică. 
Prietenul său. Romulus Gheor- 
ghiță, a crea» un „Amplifica
tor de 100 W“ cu care a asi
gurat apoi radtoficarea șl so
norizarea în școală.

TRIST
servind că sînt observat am 
aruncat portofelul jos și am 
încercat să fug pentru că Îmi 
era frică de el. Dabi-am apu
cat să mă intorc șl am fost 
prins de miliție și împreună 
cu păgubașul am fost dus ia 
miliție. Declar că nu am mai 
furat niciodată".

Prin hotărîre judecătorească, 
elevul a fost Încredințat unui 
colectiv de cadre didactice 
care, sperăm, pe lingă atribu
tele cinstei fl vor învăța și 
ceva ortografie.
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TELEGRAME
Excelentei Sale <
Domnului NICOLAE CEAUȘESCU

Președintele Republicii Socialiste România

Foarte mișcat de telegrama de felicitare adresată cu ocazia Zilei 
Independenței, vă transmit mulțumirile mele cele mai vii. Noi con
tinuăm să depunem toate efocturile pentru a obține retragerea tru
pelor străine de ocupație din Liban, pentru restabilirea păcii în țara 
noastră și, in această privință, ne bazăm mult pe sprijinul guverne
lor prietene.

AMIN GEMAYEL
Președintele Republicii Liban

, ÎNTÎLNIRE LA CONSILIUL CENTRAL AL U.G.S.R.
Miercuri a avut Ioc la Con

siliul Central al, U.G.S.R. o m- 
tilnire între o delegație a 
U.G.S.R.. condusă de tovarășul 
Nicolae Constantin, membru al 
Comitetului Politic Executiv al 
C.C. al P.C.R.. președintele 

i Consiliului Central al U.G.S.R., 
și o delegație a Federației Sin
dicatelor din Danemarca (L.O.), 
condusă de Finn Thorgrimson, 

!>- vicepreședinte al Federației, 
care efectuează o vizită de 

î schimb de experiență în tara 
noastră la invitația Consiliului 
Central al U.G.S.R.

Cu acest prilej s-a făcut un 
schimb de opinii și informații 
în legătură cu dezvoltarea re
lațiilor de colaborare dintre 
sindicatele din România și Da
nemarca. cu preocupările actu

DECLARAȚIA AGENȚIEI ROMÂNE 

DE PRESĂ „AGERPRES"
Agenția Română de Presă 

Agerpres este împuternicită să 
declare următoarele :

Opinia publică din România 
a luat cunoștință cu îngrijorare 
și profundă neliniște de evolu
ția negativă a situației din Li
ban, de escaladarea tensiunii 
din această țară, ca urmare, în 
mod deosebit, a recentelor rai
duri ale aviației israeliene și a- 
mericane împotriva pozițiilor 
siriene și palestiniene din Li
ban, soldate cu pierderi de 
vieți omenești și pagube ma
teriale.

Guvernul român dezaprobă 
ferm aceste raiduri ale aviației 
israeliene și americane și cere 
ca S.U.A. și Israelul să pună 
capăt definitiv unor asemenea 
acțiuni și să se abțină de Ia 
orice act care încordează și 
mai mult situația deja compli
cată din Liban și din Orientul 
Mijlociu. în general

Considerăm că, în interesul 
poporului libanez, al păcii în 
întreaga zonă, este necesar să 
se facă totul pentru evitarea 
oricărei recurgeri la acte de 
forță, pentru respectarea și con
solidarea înțelegerii de înce
tare a focului, continuarea dia
logului între forțele politico- 
sociale libaneze în vederea rea
lizării unei largi reconcilieri 
naționale, retragerea grabnică. 

ale ale sindicatelor din cele 
două țări, precum și cu privire 
la unele aspecte ale situației 
din mișcarea sindicală interna
țională.

în cadrul întrevederii, o aten
ție deosebită s-a acordat evo
luției evenimentelor din Euro
pa, ambele părți reafirmîndu-și 
hotărirea de a-sr aduce contri
buția la intensificarea eforturi
lor mișcării sindicale europene 
pentru oprirea amplasării de noi 
rachete nucleare în Europa, re
tragerea și distrugerea" celor 
existente. pentru asigurarea 
păcii și securității popoarelor 
de pe continent si din întreaga 
lume.

Intilnirea s-a desfășurat în- 
tr-o atmosferă prietenească, de 
înțelegere reciprocă.

necondiționată, a Israelului din 
Liban, pentru asigurarea inde
pendenței, suveranității, inte
grității teritoriale și a unității 
Libanului.

Guvernul român consideră 
că acum, mai mult ca oricînd, 
se impune să fie intensificate 
eforturile politico-diplomatice 
pentru a se găsi soluții tu
turor problemelor complexe 
din Orientul Mijlociu, pentru 
realizarea unei reglementări 
globale, care să ducă Ia instau
rarea unei păci drepte și du
rabile în această parte a lumii, 
pe baza retragerii Israelului din 
toate teritoriile arabe ocupate 
în urma războiului din 1967, a 
reglementării problemei po
porului palestinian, prin recu
noașterea drepturilor sale na
ționale, inalienabile la autode
terminare și la crearea unui 
stat propriu, independent,, a 
garantării independenței și 
securității tuturor țărilor din 
zonă.

Republica Socialistă Româ
nia, guvernul român nu-și vor 
precupeți nici în viitor efortu
rile pentru a-și aduce contribu
ția la reglementarea. politică, 
prin negocieri, cu participarea 
tuturor părților interesate, a si
tuației din Liban, din Orientul 
Mijlociu.

Pim CONSILIULUI UNIUNII NAȚIONALE 
A COOPERATIVELOR AGRICOLE DE PRODUCȚIE

Miercuri a avut loc la Bucu
rești plenara Consiliului Uniunii 
Naționale a Cooperativelor A- 
gricole de Producție.

în spiritul orientărilor și in
dicațiilor secretarului general al 
partidului, președintele Republi
cii. tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
plenara a analizat modul în care 
au fost realizate de către uni
tățile agricole cooperatiste pre
vederile de plan pe anul în curs, 
a dezbătut sarcinile ce le revin 
din Planul național unic pe 1984 
și a stabilit măsurile ce urmează 
a fi luate pentru transpunerea 
lor in. practică. A fost exami
nată. totodată activitatea uni
unilor județene și a conduceri
lor unităților agricole coopera
tiste pentru organizarea și buna 
desfășurare a muncii din fer
mele zootehnice., asigurarea unor 
condiții corespunzătoare de fu
rajare și adăpostire a animale
lor pe timpul iernii, realizarea 
producțiilor planificate și a sar
cinilor de livrare la fondul de 
stat. Participanții la dezbateri 
au dat o înaltă apreciere pre
ocupării permanente a partidu
lui nostru, a secretarului său

Cartierul Mănăștur din municipiul Cluj-Napoca
Foto'. O. PLECAM

Cu planul anual îndeplinit
Colectivul întreprinderii mi

niere Barza Brad, județul Hu
nedoara. raportează îndeplini
rea planului producției-marfă 
și nete pe anul 1983.

într-o telegramă adresată 
C.C. al P.C.K., tovarășului 
NICOLAE CEAUȘESCU, secre
tar general al partidului, pre
ședintele Republicii Socialiste 
România, de Comitetul de partid 
și Comitetul oamenilor muncii 
ale întreprinderii, minerii de 
aici se angajează ca,, oină la 

general, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, pentru accentuarea 
procesului de dezvoltare inten
sivă a agriculturii, pentru în
făptuirea întocmai a obiective
lor noii revoluții agrare, asigu
rării tuturor cerințelor econo
miei naționale, aprovizionării 
pooulației cu produse agroali- 
mentare, Ei și-au însușit pe de
plin concluziile, orientările și 
sarcinile formulate de tovarășul 
Nicolae Ceaușescu la recenta 
plenară a C.C. al P.C.R., care 
a stabilit cu înaltă exigență o- 
biectivele activității in agricul
tură, în toate sectoarele produc
ției vegetale și animale.

Evidențiind rezultatele bune 
înregistrate pînă acum, anali- 
zind stările de lucruri negative 
ce s-au manifestat în unele uni
tăți agricole cooperatiste, vor
bitorii au relevat marile resurse 
materiale și de forță de muncă 
existente în agricultura coope
ratistă modul in care vor ac
ționa pentru punerea mai de
plină in valoare a rezervelor 
din fiecare județ, din fiecare 
unitate agricolă pentru sporirea 
producției vegetale și animale.

sfîrșitul anului, să realizeze su
plimentar o producție netă în 
valoare de peste 32 milioane 
lei. și o producție-marfă valo- 
rind circa 35 milioane Iei, 
materializată,. între altele, in 
25 tone cupru, 9 tone zinc, 
3 500 tone sulf și. totoda
tă. să asigure cele mai bune 
condiții pentru îndeplinirea sar
cinilor pe anul viitor, pe între
gul cincinal.

..Vă asigurăm mult iubite și 
stimate tovarășe secretar gene

Participanții Ia plenară s-au 
angajat să răspundă prin fapte 
însufiețitoarelor îndemnuri ale 
secretarului general al partidu
lui, chemării plenarei C.C. al 
P.C.R. adresate comuniștilor, tu
turor oamenilor muncii de la 
sate, de a face totul, de a ac
ționa cu răspundere, exigență și 
spirit revoluționar pentru înde
plinirea exemplară a obiective
lor prevăzute în planul pe 1984, 
astfel ca agricultura cooperatis
tă să-și sporească contribuția la 
progresul neintrerupt al patriei, 
la ridicarea bunăstării întregu
lui popor.

în Încheierea lucrărilor a luat 
cuvintul tovarășul Gheorghe 
Stoica, secretar al C.C. al P.C.R.

într-o atmosferă de putemia 
entuziasm și deplină angajare, 
participanții la plenara Consi
liului Uniunij Naționale a Co
operativelor Agricole de Pro
ducție. au adresat o telegramă 
Comitetului Central al Partidu
lui Comunist Român, tovarășu
lui Nicolae Ceaușescu. secretar 
general al Partidului Comunist 
Roman, președintele Republicii 
Socialiste România.

ral — se spune în telegramă — 
că oamenii muncii. în frunte cu 
comuniștii de la întreprinderea 
minieră Barza. nu-și vor 
precupeți nici un efort pentru 
a da viată orientărilor și indi
cațiilor dumneavoastră, istori
celor hotăriri ale Congresului 
al XII-lea și Conferinței Na
ționale ale partidului, pentru a 
realiza exemplar sarcinile și an
gajamentele ce ni le-am asumat 
în acest an și pe întregul cin
cinal".

AGENDA
Miercuri, tovarășul Ștefan 

Andrei, ministrul afacerilor ex
terne. a primit pe Mohamed 
Said El-Sayed, noul ambasador 
extraordinar și plenipotențiar 
al Republicii Arabe Egipt. în 
legătură cu apropiata prezenta
re a scrisorilor de acreditare-

La Centrul European pen
tru Învățămîntul Superior al 
U.N.E.S.C.O. de Ia București — 
C.E.P.E.S. — au început, 
miercuri dimineață, lucrările 
reuniunii internaționale eu tema 
,,Noi abordări în planificarea 
învățămintului superior1 * * * 5 * 7 8 * 10', la care 
participă experți din țara noas
tră și din alte 11 state ale Eu
ropei.

Creșterea viermilor de 
mătase se practică de peste 
6000 ani. în China creșterea 
viermilor de mătase a fost o 
îndeletnicire ținută în secret 
timp de două milenii. Totuși 
în anul 552 e.n. doi călugări bi
zantini au furat ouăle acestor
insecte si le-au transportat
in bastoane de bambus pînă 
la Constantinopol. în scurt 
timp creșterea viermilor de 
mătase s-a răspîndit In Gre
cia. Asia Mică. Caucaz, Si
cilia. Spania. în tara noastră 
creșterea viermilor de mă
tase a fost introdusă în se
colul al XV-lea. Firul pro
dus este apreciat nentru e- 
lasticitatea sa. fiind mai re

ORIZONTAL: 1) 
Față. 2) Se dă 
uneori pe față — 
Are fațadă. 3) 
Urmă pe față — 
Față. 4) Cuier ! — 
Brazde — Iepe !
5) La fața locului
— A face față 
(fig.). 6} în fața...
7) Lasă urme pe 
față — Proaspete.
8) Suprafețe agra
re — Iese Ia supra
față. 9) Face fețe- 
fețe 1 — Dușmănie.
10) Taler — în 
ochii lumii.

VERTICAL: I) 
De față — Poate 
face față. 2) Se 
dau pe față — Su
prafață. 3) Rest la 
cafea — Dă pe 
față glnduri con
damnabile (fem.). 
4) Fețe (fig.) — 
Peste ’ 5) în fața 
oamenilor ! — Una

La ședința inaugurală au luat 
parte reprezentanți ai Ministe
rului Afacerilor Externe, Comi
siei Naționale Române pentru 
U.N.E.S.C.O., cadre didactice 
universitare, cercetători. Au 
fost de față șefi de misiuni di
plomatice și membri ai corpului 
diplomatic acreditați în țara 
noastră.

La cererea zecilor de mii de tineri ți la invitația comitetelor 
județene ale U.T.C,

SERBĂRILE 
SCÎNTEII TINERETULUI

La sediul Asociației de drept 
Internațional si relații interna
ționale din București s-a desfă
șurat, miercuri, o masă rotundă 
în cadrul căreia prof. Claude 
Albert CoHiard, directorul Insti
tutului de studii internaționale 
europene si comparate din Pa
ris, a prezentat expunerea cu 
tema ..Principiile fundamentale 
ale dreptului internațional".

Au participat cadre didactice 
universitare, cercetători, specia
liști în dreptul internațional, re
prezentanți ai Ministerului Afa
cerilor Externe, studen.tr.

Organizate de C.C. al U.T.C. in colaborare cu redacția de 
tineret a Radioteleviziunii Române, Serbările Scînteri tinere
tului se vor reintilni cu tinerii lor spectatori după următorul 
program :

' JUDEȚUL BACĂU

• Joi, 15 decembrie — Gheorghe Gheorghiu-DeJ

• Vineri, 16 decembrie - Bacău

• Simbătă, 17 decembrie - Buhuțl (Sala sparturilor}

JUDEȚUL VASLUI

• Duminică, 18 decembrie - BMad

• Luni, 19 decembrie — Vaslui (Sala sporturilor)

• Marți, 20 decembrie - Bîrlad

Biletele au fost puse in vinzare prin comitetele U.T.C., pre* 
cum ți la casele de bilete al» sălilor de spectacol.

TV Pe cîțiva quadrați
15,W Telex. 15,03 Monografii pro

fesionale. Liceul de cMmie. 13,20 
Film serial: „Karino- (cotor). 
Episodul 8. 15,45 Studioul tinere
tului. 20,00 Telejurnal (partial co
tor). 20,15 Actualitatea în econo
mie. 20,30 Ritmuri muzicale. 20,45 
Ancheta TV : în instanța opiniei 
publice: Cei ce risipesc. 21,00 Film 
artistic: „Roșită". Premieră TV 
— producție a studiourilor ar- 
gentinlene. 22,20 Telejurnal (par
țial cotor).

„Făclia tipografilor"
A V-a ediție a concursu

lui „Făclia. tipografilor", 
manifestare înscrisă în Fes
tivalul național „Cintarea 
României", organizat de Co
mitetul Uniunii Sindicatelor 
din Presă, Poligrafie și E- 
dituri, a reunit în finală 
formații de teatru, cor mun
citoresc, montaje literar- 
muzicale. creatori de ver
suri, recitatori, brigăzi ar
tistice, orchestre de muzică 
ușoară și populară, soliști 
vocali și instrumentiști, gru
puri vocale, soliști și gru
puri folk, dansuri popu
lare. dans clasic, modern și 
de societate.

Celor mai reușite formații 
artistice ale sindicatelor din 
ramură li s-au inminat pre
mii, iar trofeul transmisibil 
„Făclia tipografilor" a fost 
acordat Întreprinderii Poli
grafice „Crișana" — Oradea.

• în aceste zile tinerii din județul Brăila acționează pentru 
colectarea a 500 tone fier vechi, 10 tone hirtie, asamblarea 
și etichetarea a 6 mii cămăși • Acțiunile in sprijinul pro
ducției susținute de tinerii din județul Harghita se concreti
zează în montarea a 10 garnituri mobilă și confecționarea a 
200 mașini în valoare de 190 mii lei • în județul Neamț. 
1200 de tineri efectuează muncă patriotică în sprijinul pro
ducției • Mureș. Tinerii din 22 unități economice participă 
la realizarea unei producții suplimentare în valoare de 
aproape un sfert de milion lei • La clubul întreprinderii 
de mecanizare a agriculturii ți industriei alimentare din Bo
toșani va avea loc dezbaterea „Din piese uzate, piese recon
diționate. Rolul organizațiilor U.T.C. în. reintroducerea în 
procesul de producție a pieselor recondiționate".

Foto- 
album

în lumina unei 
zile de iarnă, vege
tație de vis în Gră
dina botanică din 
Cluj-Napoca. 
Foto : NICOLAE 

STELEA

SPORT
în preliminariile Campionatului mondial de fotbal

ROMÂNIA ÎN GRUPA 3-A A ZONEI EUROPENE
• In această grupă vor evolua, alături de reprezentativa țării noastre, Anglia, 

Irlanda de Nord, Turcia și Finlanda
Miercuri, la Ziirich, s-a efec

tuat tragerea la sorți a grupe
lor preliminare ale celui de-al 
13-lea campionat mondial de 
fotbal al cărui turneu final se 
va desfășura in Mexic, în anul 
1986.

Echipa ROMÂNIEI va juca In 
grupa a 3-a a zonei europene, 
alături de selecționatele Angliei, 
Irlandei de Nord, Turdei și Fin
landei.

Iată componența celorlalte 
grupe europene : grupa 1 : Po
lonia, Belgia, Grecia, Albania ; 
grupa a 2-a : R. F. Germania, 
Cehoslovacia, Suedia, Portuga

MIRCEA RADULESCU, antrenorul secund al naționalei de fotbal 
a României, declară :

„Facem parte dintr-o grupă puternică, 

dar avem mari sanse de calificare /"
5

Imediat după comunicarea 
rezultatelor tragerii la sorți a 
grupelor preliminare a viito
rului C.M., operațiune desfă
șurată la Ziirich, la care a luat 
parte, și directorul tehnic al 
selecționatelor românești de 
fotbal, Mircea Lucescu, am so
licitat antrenorului secund al 
naționalei, Mircea Rădulescu, 
opinii în legătură cu decizia 
sorților. Iată ce ne-a declarat:

„Grupa a III-a din care 
facem parte e grea nu atît din 
punct de vedere al numelor 
echipelor dt al școlilor de fot
bal pe care le reprezintă. în- 
tîlnlm echipe ale căror stiluri 
și particularități de joc sint 
foarte diferite, tntîlnim echi
pele unor țări cu al căror fot
bal n-am mai avut contacte la 
nivel de națională de multă 
vreme: Irlanda de Nord și
Finlanda. Cu fotbalul acestor 
țări am avut confruntări prin

• în prima zi a campionatu
lui mondial feminin de handbal 
(grupa B). care se desfășoară 
în Polonia, selecționata Româ
niei a întîlnit la Chorzow for
mația Spaniei. Handbalistele 
românce au obținut victoria cu 
acarul d« 31—17 (15-8). 

lia, Malta ; grupa a 4-a: Ftanța, 
Iugoslavia, R.D. Germană, Bul
garia, Luxemburg; grupa a 5-a: 
Austria, Ungaria. Olanda, Cipru; 
grupa a 6-a : U.R.S.S. Danemar
ca, Irlanda, Elveția, Norvegia ; 
grupa a 7-a: Spania, Scoția, 
Tara Galilor, Islanda.

Din grupele de cinci echipe 
se califică pentru turneul final 
primele două clasate, iar din 
grupele de patru echipe se ca
lifică ocupanta primului loc. 
Formațiile clasate pe locul doi 
vor participa, la un turneu su
plimentar, învingătoerea ciști- 
gîndu-și dreptul de a lua parte 

echipele de club Universitatea 
Craiova și Dinamo. Avem in
tr-un fel un avantaj prin fap
tul că facem, parte dintr-o 
grupă de cinci din care se ca
lifică două formații. însă cele 
două echipe britanice sînt ad
versari redutabili cu un fotbal 
foarte- bun și cu campionate 
naționale puternice, iar cele 
trei puncte, luate Angliei in 
preliminariile C.M. trecut mă
resc de pe acum dificultățile 
jocurilor cu această formație. 
Englezii, firește, se vor pre
găti în mod special pentru 
meciurile cu noi, avînd în ve
dere rezultatele confruntărilor 
noastre din preliminariile C.M. 
din Spania. în ceea ce pri
vește pe finlandezi și pe fot
baliștii turci, știm că primii 
au făcut progrese mari în. ul
tima vreme iar ceilalți simt 
și ei capabili într-o ase
menea competiție de surprize.

• In runda a doua a fi
nalei campionatului republican 
masculin de șah, Lupu l-a în
vins pe Ghițescu. Ghindă a cîș- 
tigat la Nicolaide, iar in parti
dele Pavlov-Kertesz, Șubă- 
Grunberg, Gheorghiu-Bărbu- 
lescu și Mărășescu-Ionescu a 

Ia turneul final, în timp ce for
mația situată pe locul doi va 
dispune pentru calificare un meci 
de baraj cu cîștigătoarea grupei 
Oceania (Australia, Noua Zeelan- 
dă, Taiwan, Israel). Din Euro
pa vor lua parte la preliminarii 
32 de echipe. Italia fiind califi
cată din oficiu la turneul final, 
ea deținătoare a titlului mon
dial.

în total pentru viitorul cam
pionat. mondial s-au înscris 119 
țări. Turneul final va avea loc 
între 31 mai și 29 iunie 1986 și 
se va disputa in formula cu 24 
de formații participante.

Ca o concluzie, consider că ar 
fi riscant să vorbim de pe 
acum că ar fi o tragere la 
sorți bună pentru noi, avînd 
în vedere că toate partenere
le noastre de grupă știu că 
România s-a. calificat într-o 
grupă foarte puternică la tur
neul final al C.E. de fotbal din 
Franța, și vor privi și pregăti 
cu multă seriozitate jocurile 
cu noi. Acestea sînt primele 
impresii produse de tragerea 
la sorți.

Pentru noi, fiecare echipă 
din grupă o considerăm la ora 
de față o necunoscută care- ne 
impune multă circumspecție 
cînd facem aprecieri și bine
înțeles măsuri pentru o pregă
tire cât mai atentă șl respon
sabilă Cam atit deocamdată. 
Așadar, facem parte dintr-o 
grupă puternică, dar avem 
mari șanse de calificare (C. 
VASILE).

fost consemnată remiza.
în clasament conduc Mihat 

Ghindă si Sergiu Lupu. cu cite 
1,5 puncte.

Astăzi, de la ora 15,00. în sala 
Clubului Mecanică Fină din Ca
pitală. se va desfășura runda a 
3-a.

16-imile „Cupei României" la fotbal
Miercuri s-au disputat 14 

meciuri din cadrul „16-imilor“ 
de finală ale popularei com
petiții de fotbal „Cupa Româ
niei" înscrisă pe genericul ,,Da- 
ciadei".

Rezultatele au fost în. general 
cele scontate, majoritatea e- 
chipelor de divizia A obținind 
calificarea. Surpriza cea mai 
mare a fost realizată de echipa 
de divizia C. Viitorul Gheor- 
gheni, care a eliminat pe F.C. 
Baia Mare. Divizionara B. U.T. 
Arad a scos din cursă pe Poli
tehnica Iași.

Iată rezultatele tehnice (pri
mele echipe fiind gazdă) : Di

În meci-restanță Dinamo — Univ. Craiova 2-1 (1-0)

DERBY ȘI NU PREA...
Pe stadionul Dinamo, în pre

zența unui public numeros — 
circa 20 000 spectatori — s-a des
fășurat prima restanță a echipei 
Dinamo din cele trei, în care a 
întîlnit pe Univ. Craiova. Au în
vins campionii, la limită. 2—1 
(1—0). după un meci interesant, 
dar in care s-a jucat mai mult 
pentru rezultat și mai puțin pen
tru spectacol. Totuși, au fost 
destule faze și acțiuni care au 
înfierbintat tribunele — evoluau 
două dintre cele mai bune for
mații ale campionatului — și 
pentru care a meritat să în
fruntăm frigul și fulguirea din 
văzduh și care împreună cu 
ceața, au influențat, întrucâtva, 
vizibilitatea. Continuînd carac
terizarea meciului am mai pu
tea spune că n-a riscat nici o 
echipă, ca să-și asigure cele 
două puncte, (ar Univ. Craiova 
n-a reușit unul din jocurile ei 
bune ca să poată emite pretenții 
Ia victorie, sau chiar meci egal, 
înainte de a arăta momentele mai 
importante, momentele-cheie ale 
partidei să subliniem că succe
sul dinamoviștilor este meritat, 
ei au fost mai activi, mai clari 
în acțiuni, au avut mai multe 
ocazii, iar tactic au fost supe
riori partenerilor de joc. Re
marcăm, de asemenea, arbitra
jul bun, brașoveanul Radu Pe
trescu. la centru, achitîndu-se 
bine de o sarcină dificilă. Difi
cilă pentru că miza era mare, 
ambițiile aprinse în ambele ta
bere, rivalitatea de lungă tradi
ție. Dar mai presus de toate, 
punctele puse în joc, in confrun
tarea directă dintre cele două 
echipe-fanion ale fotbalului nos
tru contează enorm în lupta 
pentru titlu. Cel mai bun om de

namo Victoria București — S-C. 
Bacău 1—2 (0—0) ; Armătura 
Zalău — Jiul Petroșani 0—1 
(0—0) ; Precizia Săcele — Ra
pid București 0—1 (0—1) ; Vii
torul Gheorgheni — F.C. Baia 
Mare 3—1 (1—0) ; Cimentul 
Medgidia — Steaua București 
0—4 (0—2) ; Metalul Bocșa — 
A.S.A. Tg. Mureș 0—1 (0—1) ;
Poiana Cimpina — Chimia Rm. 
Vîlcea 0—2 (0—1) ; Minerul 
Baraolt — Dunărea C.S.U, Ga
lați 0—3 (0—1) ; Metalul Ră
dăuți — F.C. Argeș Pitești 
1—3 (0—1) : Victoria Tecuci — 
Petrolul Ploiești 0—1 (0—0 ; 
Sportul Muncitoresc Caracal — 

pe teren a fost Rednic urmin- 
du-1 Ștefănescu și Nicolae. Cei 
doi portari, Moraru și Lung, 
n-au fost intr-o zi fastă. Cu toa
te că „bilanțul" de cartonașe — 
Ticleanu, Custov, Lung, Ște- 
fânescu, dacă am reținut bine — 
pare sever și cu toate că tensiu
nea nervoasă a cunoscut cote 
ridicate, chiar dacă nu s-a tra
dus prin manifestări, consider că 
jocul s-a desfășurat, totuși, 
intr-o notă de sportivitate. Re
gretabil, desigur, e faptul că trei 
dinamoviști au fost accidentați 
— nu știm cit de grav și ce 
urmări vor avea — Mtrlțescu 
(schimbat cu Movilă, în min. 20), 
Dragnea (schimbat de Mărgi
nean, min. 80) și Ion Marin care 
a continuat să joace, șchiopătând, 
pînă la fluierul final.

Cea mai mare parte din timp 
la cârma jocului au fost dînamo- 
viștii, care au avut mai multe 
ocazii favorabile în min. 16 
(cind Lung a degajat, cu picio- 

•rul, din afara careului la ...ad
versar), min. 28, cînd Augustin 
intrase în careu, dar n-a mai 
putut finaliza, prin șut, min. 
36. cînd s-a ratat cea mai 
mare și mai clară ocazie a me
ciului, același Augustin vrînd 
să înscrie el, în loc să-i fi pasat 
lui Custov, aflat la cîțiva metri 
pe... centrul porții, iar oaspeții 
au ratat în situații ceva mai 
periculoase pentru Moraru, în 
min. 81 prin Cămătaru și min. 
86 prin Săndoi, care-1 înlocuise, 
în min. 77, pe Ticleanu, în a- 
ceeași clipă, cind s-a produs și 
a doua schimbare a craioveni- 
lor, Bîcu, înlocuindu-1 pe Ad, 
Popescu. Au fost perioade lungi 
de tatonare, în care ambele e- 
chipe preferau combinațiile pre

Corvinul Hunedoara 0—1 
(0—1); Mureșul Luduș — Spor
tul Studențesc București 1—3 
(după prelungiri și executarea 
loviturilor de la II m) ; U.T. 
Arad — Politehnica Iași 1—0 
(1—0); C.S. Tîrgoviște — F.C. 
Olt 1—3 (0—2) — meci disputat 
pe teren neutru Ia Titu.

Echipele învingătoare s-au 
calificat pentru optimile de fi
nală ale competiției, progra
mate in primăvara anului vii
tor.

Partidele Petrolul Moinești 
— Dinamo București si Univer
sitatea Craiova — F.C. Bihor 
Oradea au foet aminate.

lungite in terenul propriu, cra- 
iovenii marcând im reviriment 
pasager doar Ia începutul celei 
de-a doua reprize, cînd au ieșit 
mai hotărîți Ia atac; este drept 
că aceasta s-a produs pe fondul 
retragerii in apărare a dinamo
viștilor ce păreau mulțumiți cu 
1—0 (marcase Augustin, min. 
33, un gol splendid, cu capul, 
dintr-o centrare impecabilă a 
Iui Orac). Astfel, studenții din 
Bănie reușesc să egaleze prin 
Cîrțu, jucător care nu prea se 
văzuse pînă atunci, (min. 65), 
printr-un gol frumos, cu capul, 
dintr-o centrare ideală a lui 
Geolgău. Deci, dacă Dinamo nu 
e-a menținut în ofensivă, cra- 
iovenii. jucători experimentați, 
n-au întîrziat să devină pericu
loși și efieaei. După golul lui 
Orac (min. 68), din lovitură li
beră, — Lung a stat ca Ia foto
graf — victoria gazdelor nu mai 
părea periclitată, pentru că gaz
dele se apărau organizat și ho- 
tărit. iar oaspeții, cu vedetele 
lor în zi slabă, inclusiv Cămă
taru, n-au reușit nici un mo
ment să arate un potențial fizic 
și tactic în măsură să încurce 
socotelile dinamoviștilor.

în urma acestui rezultat Cra
iova coboară de pe locul 2. în 
clasament, pe locul 3. iar Dinamo 
urcă, de pe 5, pe locul 2, tot 
cu 18 puncte, dar cu un gola
veraj mai bun 1 Liderul, Steaua, 
(20 puncte) deși nu s-au consu
mat toate restanțele (20 decem
brie. F.C. Argeș — Dinamo; 23 
decembrie, Dinamo — Cocvinul) 
se vede amenințat serios. Dar 
configurația clasamentului o pot 
schimba și etapele următoare.

V. CÂBULEA

Caligrafii de buzunar

NOTES COTIDIAN
Și mănușa înfiorată de 

zăpadă și de aerul pur, 
căutind o stea ascunsă după 
o părere de nor, bulgărind 
infinitul cu nevăzute scintei 
electrice; și atomii senti
mentali ca un flux magne
tic, ca ierburile murind, ca 
griul incutcușindu-se la 
pieptul ropotitor al pămin- 
tului; și nasul aspirină 
făina zăpezii ți pădurile 
albastre bontanind o dulce 
tăcere ; și mingiierea zării 
și clopotul de cristal ce 
bate încontinuu auzit; și 
cizmulița șfarogind ghiața 
săracă, mincată de vint ca 

Breviar
FIRUL DE MĂTASE

pe nimic ! 6) Fi
guri... geometrice. 
7) De văzut pe 
față — A făcut 
f a ț < ■ potopului 
(mit). 8. Bătător
— A aranja în

Rubrică realizată de EUGEN MIHAESCU

de carii, ea de obsesii, ca 
de tiranice aduceri aminte ; 
ii cojocelul cromat îmbră- 
țișind umerii ; aipoi, apoi un 
zimbet cu degetul la buze, 
ceva mister, ceva joe gra
tuit, ceva oboseală și un. ti
mid semn de întrebare, ca 
un copac desfrunzit. Și așa, 
așa intrăm m teritoriul, li
ric al iernii, in alfabetul 
unei dimineți nmgind leneș 
ca intr-o carte de jucării și 
de răsfăț adolescentin. Și 
mănușa înfiorată dind semn 
de vino-ncoace... (M. Eu
gen).

zistent de 2 ori decît firul 
de in sau de 3 ori decît. lina 
de oaie.

Deoarece poate retine o 
cantitate de vapori de ană 
echivalentă cu 30% din 
greutatea lor; țesăturile de 
mătase naturală sînt răco
roase. Datorită calităților lui 
este folosit în industria mo- 
răritului. la confecționarea 
sitelor ; la mașini de scris 
este folosit în locul firului 
de bumbac, avînd o rezis
tentă mai mare de Î2 ori.

Mătasea naturală este fo
losită pentru confecționarea 
parașutelor sau la izolarea 
cablurilor electrice. (ION 
MANTA) 

grămezi. 9) Le faci 
față cu greu ! — 
Trecut prin foc. 
I0> Prenume — 
Are mai multe 
fațete.

GEORGE 
MARINA

studen.tr


România socialistă
ytovarășui Nieolae Ceaușescu

«taro și ecțiurti responsabile, amstncthfe in niiinele vieții, al picii
: X...I ---- ■ -   ............................................. '  .........

pentru oprirea noii curse a înarmărilor, 
înfăptuirea dezarmării și asigurarea păcii

„Consideram câ oricit de îndelungate și grele 
ar fi tratativele, ele reprezintă singura alterna
tivă ia politica de război care provoacă uriașe 
pierderi umane și materiale popoarelor și duce 
la agravarea situației internaționale, la crește
rea pericolului unui nou război mondial”.

NiCOLAE CEAUSESCU

I
n spiritul politicii sale 
externe realiste și con
structive. al cărei 
strălucit promotor este 
președintele Nieolae 
Ceaușescu, România socialistă 

se pronunță in mod consecvent 
pentru soluționarea pe căi ex
clusiv pașnice, prin negocieri 
a oricăror probleme interna
ționale, indiferent de amploa
rea și importanța lor.

Pornind de la analiza știin
țifică a experienței istorice a 
omenirii, care demonstrează 
cu puterea de convingere a 
faptelor că recurgerea la 
arme, la confruntare nu a dus 
niciodată și nu 
nicicînd la soluții 
noastră a militat 
pentru stingerea 
oricărui conflict ________ ,
singura cale realistă, ce cores
punde pe deplin aspirațiilor și 
intereselor autentice ale tutu
ror popoarelor, ale păcii și în
țelegerii internaționale. Este 
un adevăr incontestabil că în 
epoca noastră, caracterizată 
prin creșterea fără precedent 
a interdependențelor între sta
tele lumii, pe diverse planuri 
și sub diferite forme, cînd pu
terea de distrugere a armelor 
nucleare, raza lor de acțiune 
și numărul lor au căpătat di
mensiuni incomensurabile, iz
bucnirea unui război nuclear 
ar avea consecințe catastrofa
le pentru toate popoarele șl 
națiunile lumii, pentru întrea
ga umanitate.

„Ne pronunțăm cu 
tărîrea — sublinia 
Nieolae Ceaușescu, 
general al partidului 
încetarea conflictelor existen
te și soluționarea tuturor pro
blemelor dintre state numai și 
numai prin tratative. Oricit 
de îndelungate vor fi tratati
vele, ele nu produc victime, 
nu produc distrugeri de oa
meni și bunuri materiale ! De 
aceea, calea tratativelor este 
singura cale rațională pentru 
a asigura soluționarea proble
melor, pentru dezvoltarea co
laborării 
lume".

Creînd 
ale unor 
fruntări, 
și instabilitatea in viața inter
națională, noua cursă a înar
mărilor nucleare reprezintă la 
ora actuală cel mai mare pe
ricol la adresa păcii și secu
rității mondiale. De oprirea și 
trecerea la măsuri concrete și 
energice de dezarmare, prin 
dialog și negocieri, la nivel bi 
și multilateral, depind astăzi, 
mai mult ca oricind, viitorul 
de pace al întregii omeniri, 
însăși existența speciei uma
ne, a civilizației sale cu mile
narele ei creații.

România socialistă este cu-

poate duce 
viabile, țara 

permanent 
negociată a 

interstatal,

toată ho- 
tovarășul 
secretarul 
— pentru

și asigurarea păcii in

premisele materiale 
viitoare posibile con- 
sporind neîncrederea

noscută în plan internațional 
ca un promotor 
intensificării și sporirii efi
cienței tratativelor de dezar
mare, îmbunătățirii structurii 
și activității forului de nego
cieri. Noul program românesc 
de dezarmare cuprins in re
centele și importantele iniția
tive de pace ale tovarășului 
Nieolae Ceaușescu, Apelul 
pentru dezarmare și pace al 
Frontului Democrației și Uni
tății Socialiste, Apelul Marii 
Adunări Naționale către par
lamentele și parlamentarii din 
statele europene, S.U.A. și Ca
nada, Declarația Comitetului 
Politic Executiv al - Comitetu
lui Central al Partidului Co
munist Român, Consiliului de 
Stat și Guvernului .Republicii 
Socialiste România * exprimă, 
în spiritul unei înalte respon
sabilități față de destinele în
tregii omeniri, teza de o ex
cepțională importanță a nece
sității revenirii neintirziate la 
masa tratativelor, a continuă
rii negocierilor si ajungerii la 
un acord în problema rache
telor cu rază medie de acțiune 
din Europa.

După cum este cunoscut, in 
urma trecerii la instalarea 
noilor rachete americane cu 
rază medie de acțiune pe te
ritoriul unor țări vest-europe
ne, U.R.S.S. a luat hotărîrea 
de a se retrage de la tratati
vele sovieto-americane de la 
Geneva pe problemele rache
telor cu rază 
acțiune din 
evident că 
nea situație 
dialogului nu 
cîștigat, ci, 
suspiciunile și 
iar cursa înarmărilor cunoaște 
o intensificare fără precedent. 
Nu trebuie să se uite, mai ales 
în aceste grele momente, cind 
poate fi decisă soarta întregii 
omeniri, că atita timp cit sta
tele își vorbesc unele altora 
ele nu recurg la arme.

Iată de ce, ideea cuprinsă în 
noile apeluri la rațiune și spi
rit constructiv ale României 
socialiste, ale președintelui 
Nieolae Ceaușescu, adresate 
popoarelor lumii, de reluare a 
tratativelor de la Geneva din
tre S.U.A. și U.R.S.S. in scopul 
realizării unui acord care să 
conducă la oprirea amplasării 
de noi rachete în Europa, Ia 
retragerea și distrugerea ce
lor existente, își dovedește va
loarea indiscutabilă de singu
ră alternativă acceptabilă în 
fața pericolelor incomensura
bile ale declanșării unui cata
clism atomonuclear. Propu- 
nînd reluarea tratativelor în
trerupte, țara noastră are în 
vedere, în același timp, adop
tarea unor măsuri concrete și 
imediate care să permită de-

neobosit al

medie de 
Europa. Este 

dintr-o aseme- 
a întreruperii 

are nimeni de 
dimpotrivă, cresc 

neîncrederea,

rularea constructivă și eficien
tă a negocierilor, purtarea lor 
cu bună-credință, cu intenția 
fermă de a se ajunge la un 
rezultat corespunzător coope
rării și înțelegerii internațio
nale.

Astfel, România se pronunță 
pentru aminarea amplasării în 
unele țări vest-europene de 
rachete americane cu rază me
dic de acțiune, pentru conti
nuarea negocierilor sovleto-a- 
mericane in condițiile în care 
Uniunea Sovietică nu va spori 
și nu va moderniza rachetele 
sale cu rază medie de acțiu
ne și va trece unilateral la re
ducerea substanțială a celor e- 
xistente și distrugerea lor.

Pînă la realizarea unui a- 
cord în cadrul unor tratative 
generale care să ia în calcul 
raportul global de forțe intre 
cele două părți, țara noastră 
propune o soluție de compro
mis provizoriu :■ convenirea u- 
neia din două formule care 
prevăd, fiecare în parte, o se
rie de măsuri capabile să ducă 
la oprirea cursei înarmărilor 
Ia stadiul existent la încetarea 
tratativelor. Alături de aceste 
acțiuni cu caracter imediat, 
menite să realizeze cadrul pro
pice unui dialog constructiv, 
cu sporiți sorți de izbindă. 
România socialistă se pronun
ță pentru adoptarea unor mă
suri capabile să asigure o re
zolvare trainică, de profunzi
me a majorelor probleme ale 
dezarmării, și în primul rînd 
ale dezarmării nucleare, pe 
continentul nostru.

în acest sens, avînd în ve
dere situația gravă care s-a 
creat în urma ultimelor eveni
mente pentru reluarea și a- 
jungerea la un acord în ceea ce 
privește problema rachetelor, 
a tuturor mijloacelor cu rază 
medie de acțiune, țara noastră 
consideră că ar fi bine să se or
ganizeze, încă în cunsul aces
tui an, o întilnire a miniștri
lor de externe ai Uniunii So
vietice și S.U.A. Totodată, în 
aceeași perspectivă, să se trea
că la pregătirea și organizarea, 
în cel mai 6curt timp, in pri
ma parte a anului viitor, a u- 
nei întîlniri la nivel înalt în
tre președintele Prezidiului So
vietului Suprem al Uniunii 
Sovietice și președintele S.U.A. 
Ideea izvorăște din aprecierea 
realistă a țării noastre, a pre
ședintelui Nieolae Ceaușescu, 
că pentru rezolvarea oricăror 
probleme internaționale, și in 
primul rînd a celor ce privesc 
interesele tuturor statelor și 
popoarelor planetei, trebuie să 
se promoveze un 
manent, la toate 
clusiv la cel mai

Ți ni nd seama 
rachetelor cu 
acțiune, 
problemă a 
primul rind a dezarmării nu
cleare, privește deopotrivă ță
rile din cele două blocuri mi
litare, in general toate țările eu
ropene, 
nească 
fi necesară 
acest 
tîlniri

Unite si 
Forțelor

Cu privire la rezultatele ședinței 
Comitetului miniștrilor apărării

ai statelor participante 
la Tratatul de la Varșovia

Ședințe ale unor comisii permanente
ale C. A. E. R.

HAVANA 7 (Agerpres). — La 
Havana a avut loc cea de-a 69-a 
ședință a 
C.A.E.R. 
domeniul 
participat delegații din țările 
membre ale C.A.E.R. și R.S.F. 
Iugoslavia.

Au fost examinate pregătirea 
lucrărilor de coordonare a pla
nurilor în domeniul transportu
rilor pe perioada 1986—1990 și 
stadiul de îndeplinire a acțiu
nilor prevăzute în programul 
special de colaborare pe termen 
lung privind dezvoltarea legătu
rilor de transport ale țărilor 
membre ale C.A.E.R. și în con
vențiile de colaborare multilate
rală încheiate în acest domeniu. 
De asemenea, Comisia a anali
zat unele probleme privind îm
bunătățirea transporturilor între 
porturile țărilor membre ale 
C.A.E.R. și lărgirea colaborării 
dintre întreprinderile de naviga
ție ale acestor țări.

Cu prilejul ședinței, a fost 
semnată convenția privind asis
tența tehnică acordată reciproc 
echipajelor auto folosite in tra
ficul internațional.

Comisiei permanente 
pentru colaborare in 

transporturilor. Au

HAVANA 7 (Agerpres). — La 
Havana a avut loc cea de-a 24-a 
ședință a Comisiei permanente 
C.A.E.R. pentru colaborare în 
domeniul poștelor și telecomuni
cațiilor, la care au participat 
delegațiile țărilor membre ale 
C.A.E.R. și R.S.F. Iugoslavia.

Comisia a examinat probleme
le care-i revin din hotăririle 
adoptate de Sesiunea C.A.E.R. și 
Comitetul Executiv al C.A.E.R., 
stadiul coordonării planurilor de 
dezvoltare a poștelor și teleco
municațiilor pe anii 1986—1990. 
condițiile tehnice pentru unele 
tipuri de echipamente și utilaje, 
precum și alte probleme de co
laborare multilaterală din dome
niul poștelor și telecomunicați
ilor pentru care s-au adoptat 
măsuri corespunzătoare.

în timpul ședinței, a fost sem
nată Convenția privind co
laborarea în crearea și exploa
tarea sistemului centralizat de 
dirijare tehnică și de exploatare 
a sistemului complex automati
zat intercorelat de telecomunica
ții al țărilor membre ale C.A.E.R.

Ratele înalte ale dobînzilor împiedică 
redresarea economică internațională 

APEL AL DIRECTORULUI GENERAL AL FONDULUI 
MONETAR INTERNAȚIONAL

WASHINGTON 7 (Agerpres).
— Directorul general al Fondu
lui Monetar Internațional 
(F.M.I.), Jacques de Larosiăre, a 
chemat țările industrializate și, 
in primul rînd, S.U.A. să ia mă
suri rapide și substanțiale de 
reducere, de o manieră „credibi
lă", a deficitului lor bugetar. 
Potrivit opiniei sale, deficitele 
bugetare ale statelor industria
lizate mențin rata dobînzilor la 
niveluri 
ce, între ... .
dresarea economică internațio
nală. Directorul F.M.I. a arătat 
că această situație este și mai 
mult umbrită de „incertitudinile

„foarte ridicate", ceea 
altele, Împiedică re-

care persistă în ceea ce privește 
evoluția viitoare a inflației" și 
„de slaba rentabilitate a indus
triilor de transformare în anu
mite țări industrializate".

Abordind problema datoriilor 
externe ale țărilor în cuns de 
dezvoltare, el a arătat că această 
problemă ar putea fi depășită în 
condiții politice mai bune.

Directorul F.M.I. a insistat — 
după cum transmite agenția 
France Presse — asupra inter
dependenței crescînde pe plan 
economic dintre statele lumii și, 
in context, a subliniat necesita
tea întăririi cooperării interna
ționale.

dialog per- 
nivelele, in- 
înalt nivel, 
că problema 

rază medie de 
ca dealtfel întreaga 

dezarmării, și în

în concepția româ- 
se consideră că ar 

organizarea în 
an a unei 
consultative a 

niștrilor afacerilor externe ai 
țărilor membre ale N.A.T.O. și 
ai statelor participante la 
Tratatul de la Varșovia Iar, 
paralel cu negocierile sovieto- 
americane de la Geneva, să 
aibă loc o conferință con-

în- 
mi-

sultativă a țărilor membre ale 
N.A.T.O. și a statelor partici
pante la Tratatul de la Varșo
via. care să discute propunerile 
Uniunii Sovietice și S.U.A. si 
să contribuie la ajungerea la 
un acord in tratativele sovieto- 
americane de la Geneva pri
vind rachetele nucleare cu rază 
medie de acțiune din Europa.

Integrindu-se în 
generală a țării 
a președintelui 
Ceaușescu privind dezarmarea 
ca un proces complex, noile 
propuneri românești vizează, 
totodată, reactivarea negocieri
lor de la Viena privind redu
cerea forțelor armate și arma
mentelor in Europa centrală, 
îneît să se ajungă în cursul 
anului viitor la o soluție în ca
drul acestor tratative precum 
și Ia organizarea unei confe
rințe a țărilor N.A.T.O. și Tra
tatului de Ia Varșovia privind 
reducerea armamentului con
vențional, precum și bugetelor 
militare, așa cum au propus în 
trei rinduri în acest an țările 
participante la Tratatul de la 
Varșovia.

în actuala situație ihterna- 
țională, reluarea neîntirziată a 
dialogului, revenirea la masa 
tratativelor reprezintă un im
perativ de prim ordin impus 
de marile interese de pace ale 
popoarelor, ale omenirii în an
samblul său. Luarea în consi
derare a propunerilor con
structive ale țărilor și statelor 
lumii, faptul că negocierile 
nu ar reîncepe de la zero în- 
trucit încă înaintea luării ulti
melor decizii, pe masa de lu
cru a negociatorilor, se aflau 
diferite propuneri, sint premise 
favorabile în vederea ajunge
rii la o înțelegere acceptabilă, 
în consens cu cerințele strin
gente ale momentului istoric.

Convenirea prin negocieri și 
adoptarea de măsuri care să 
asigure neamplasarea de noi 
rachete nucleare cu rază me
die, retragerea și distrugerea 
celor existente, eliminarea ar
melor nucleare de orice fel de 
pe teritoriul Europei servesc, 
desigur, cauzei păcii și secu
rității popoarelor europene și 
ale întregii lumi, politicii de 
pace, destindere și colaborare 
între națiuni.

Tinăra generație a țării, ală
turi de întregul nostru popor, 
manifestindu-și adeziunea de
plină față de noile și impor
tantele inițiative de pace ale 
tovarășului Nieolae Ceaușescu, 
secretarul general al partidului, 
față de ultimele documente ro
mânești privind dezarmarea, 
își exprimă angajamentul so
lemn de a face totul pentru a 
intensifica și amplifica con
lucrarea cu tineretul de pretu
tindeni, cu toate forțele pro
gresiste și democratice, de a 
participa la toate acțiunile 
pentru promovarea și apărarea 
păcii și securității internațio
nale. reluarea dialogului con
structiv, pină la soluționarea 
problemelor dezarmării și, în 
primul rînd ale dezarmării nu
cleare. România nutrește con
vingerea că numai astfel se 
poate realiza viitorul de pace 
al omenirii, interesele și aspi
rațiile autentice ale popoarelor, 
ale tinerei generații din întrea
ga lume.

concepția 
noastre, 
Nieolae

MIRCEA DUȚU

PE SCURT__
• LA ULAN BATOR s-au 

desfășurat lucrările sesiunii Ma
relui Hural Popular al R.P. 
Mongole, la care au participat 
Yumjaaghiin Țedenbal, secre
tar general al C.C. al P.P.R.M., 
președintele Prezidiului Marelui 
Hural Popular, si alti conducă
tori de partid și de stat. Au fost 
aprobate planul de dezvoltare 
economică și socială si bugetul 
de stat ale R.P. Mongole pe anul 
1984.
• ADUNAREA FEDERALA 

l-a ales miercuri ca președinte 
al Confederației Elvețiene pen
tru anul 1984 pe Leon Schlumpf, 
fost șef al Departamentului 
transporturilor, comunicațiilor și 
energiei. în calitate de vicepre
ședinte, a fost ales Kurt Furgler, 
aflat pînă acum în fruntea 
partamentului economiei 
blice.

Potrivit Constituției țării. . 
ședințele și vicepreședintele El
veției sint aleși pe termen de 
un an dintre cei șapte membri 
ai Consiliului Federal.

• PREȘEDINTELE REPU
BLICII TURCIA, Kenan Evren,

De- 
pu-

pre

R.F.G.: Interzicerea unei 
organizații de extremă

dreapta
BONN 7 (Agerpres) 

Ministerul de Interne 
R.F. Germania a anunțat 
interzicerea organizației de 
extremă dreapta „Frontul 
de Acțiune N'ațional-Socia- 
list", condus de fostul mi
litar in Bundeswehr, Michael 
Kuehnen, informează 
genția France Presse, 
tind un comunicat 
Poliția a procedat 
cheziționarea mai 
locuințe aparținînd 
lor acestei organizații 
naziste, organizată in 
„confrerii" pe întreg teri
toriul R.F. Germania.

al

a- 
ci- 

oficial. 
Ia per- 

multor 
membri- 

neo-
32

l-a desemnat miercuri pe Turgut 
Ozal, liderul Partidului Patriei, 
în funcția de prim-minietru al 
țării. în această calitate, Ozal a 
depus in aceeași zi jurămîntul 
în fața șefului statului, urmind 
să anunțe ulterior componența 
noului guvern civil al Turciei, 
format după alegerile generale 
de la 6 noiembrie a.c.

• LA 6 DECEMBRIE, a înce-, 
tat din viață, în vîrstă de 88 de 
ani, senatorul Umberto Terna- 
cini. membru al Direcțiunii 
Partidului Comunist Italian, 
unul de fondatorii P.C.I.. emi
nentă personalitate a luptei an
tifasciste și exponent de seamă 
al mișcării comuniste italiene și 
internaționale, informează a- 
genția ANSA.
• MINISTRUL APARARII 

AL S.U.A., Caspar Weinberger, 
și ministrul vest-german al 
apărării, Manfred Woemer, au 
semnat, la sediul N.A.T.O., din 
Bruxelles, un acord privind fi
nanțarea în comun a desfășurării 
în R.F. Germania a 131 rachete 
antiaeriene cu încărcătură con
vențională — informează agen
ția Associated Press.

Amplasarea în R.F.G. a acestor 
rachete — al căror cost total se 
va ridica la circa 3 miliarde do
lari — ar urma să înceapă în 
a doua 
deceniu, 
citată.

• LA 
lucrările 
a Organizației Țărilor Exporta
toare de Petrol (O.P.E.C.), trans
mite agenția France Presse.

Pe agenda întrunirii, la care 
participă miniștrii din cele 13 
state membre ale organizației, 
figurează subiecte privind re
comandarea Comitetului de su
praveghere al O.P.E.C. referi
toare la înghețarea prețului ți
țeiului la 29 de dolari barilul și 
menținerea nivelului producției 
la 17,5 milioane barili pe zi, po
litica pe termen lung a organi
zației, precum și chestiuni le
gate de structura și funcționarea 
O.P.E.C.

jumătate a actualului 
precizează agenția

GENEVA au început 
reuniunii ministeriale

R.F.G. : Numeroși tineri au participat la Munchen la o demonstrație 
împotriva instalării pe teritoriul vest-german a noilor rachete cu 

rază medie de acțiune

Amplă mobilizare a popoarelor in lupta

pentru apărarea păcii
LONDRA 7 (Agerpres). — Un 

mare grup de membri ai Cam
paniei pentru dezarmarea nu
cleară din Marea Britanie a pă
truns miercuri în perimetrul ba
zei militare aeriene americane 
de la Burtonwood, din nord-ves- 
tul Angliei. Manifestanții și-au 
exprimat protestul față de sto
carea în această bază a unor 
arme chimice, nucleare și con
venționale. Ei s-au pronunțat, 
totodată. împotriva armelor nu
cleare în Europa. Poliția a in
tervenit operînd arestări, relevă 
agenția France Presse.

DELHI 7 (Agerpres) — în
tr-o expunere asupra situației 
internaționale și a politicii ex
terne indiene, prezentată în 
fața parlamentului, ministrul 
afacerilor externe al Indiei, 
Narasimha Rao, s-a pronunțat 
pentru un larg dialog interna
țional în scopul eliminării pe
ricolului unei catastrofe nu» 
cleare și al rezolvării proble
melor politice și economice ur
gente cu care se confruntă în 
prezent omenirea.

în actualele condiții interna
ționale complexe, a arătat mi
nistrul indian, este absolut ne
cesar un dialog serios în pro
blemele referitoare la relațiile 
Est-Vest. la controlul asupra 
înarmărilor și dezarmării, la 
relațiile economice dintre ță
rile dezvoltate și cele în curs 
de dezvoltare.

OSLO 7 (Agerpres) — „Inter
zicerea totală a fabricării și 
amplasării de arme nucleare, 
angajamentul celor două mari 
puteri de a nu rbcurge prima la 
arma nucleară și încheierea unui 
acord internațional privind in
terzicerea 
distrugere 
doar cîteva

tuturor armelor de 
în ma.să constituie 
dintre principalele

economica pe
BELGRAD 7 (Agerpres). — 

într-o cuvîntare rostită la 
Svetozarevo și reluată de agen
ția Taniug, Mika Șpiliak, pre
ședintele Prezidiului R.S.F. Iu
goslavia, s-a referit la progra
mul de stabilizare economică pe 
termen lung, arătînd că se aș
teaptă ca țara să depășească ac
tualele dificultăți economice în 
decursul următorilor doi ani.

!

• UN GRAV ACCIDENT A- 
VIATIC s-a înregistrat miercuri 
dimineața în Spania, soldat eu 
101 morți, relevă tin bilanț ofi
cial provizoriu dat publicității 
la Madrid. ,

După cum informează agenția 
France Presse, două avioane de 
pasageri au intrat în coliziune 
pe pista aeroportului Madrid- 
Barajas. Accidentul s-a produs 
in condițiile existenței unei 
cețe dense, eind un aparat de 
tip „Boeing-727“ aparținînd 
companiei „Iberia", cu destina
ția Roma, și un „DC-9", apar
ținînd companiei pentru zboruri 
interne Aviaco, se pregăteau să 
decoleze. La bordul celor două 
aparate se aflau 121 de pasa
geri. Restul pasagerilor au fost 
salvați.
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sarcini formulate de organizația 
«Medicii lumii pentru prevenirea 
războiului nuclear»", a declarat 
Dagmar Karin Sorboe, vicepre
ședintele organizației. Medicii, a 
spus el, ar trebui să fie primii 
care să avertizeze guvernele și 
opinia publică asupra pericole
lor folosirii armei nucleare. 
„Noi, cei care exercităm cea 
mai umană profesiune din lume, 
a spus el, avem datoria etică și 
morală să ne opunem cu toată 
forța celor care se pregătesc să 
recurgă la arma nucleară".

BONN 7 (Agerpres). — Sub 
titlul „450 milioane de înfome
tați", cotidianul vest-german 
„Nordwest Zeitung" publică un 
articol prezentînd un tablou 
sumbru al omenirii. După ce 
relevă că tensiunea din relațiile 
Est-Vest se repercutează și asu
pra țărilor in curs de dezvoltare, 
ziarul precizează că tot mai mul
te țări din lumea a treia cheltu
iesc importante 6ume de bani 
din modestele lor venituri pentru 
a achiziționa armament, întrucât 
ele se simt amenințate.

în timp ce cursa înarmărilor 
6e agravează, înghițind sume 
din ce în ce mai uriașe, în lume 
mor de foame în fiecare an circa 
40 milioane de persoane. în fie
care zi mor 40 000 de copii. Peste 
450 milioane de locuitori ai pla
netei Terra suferă de malnutri- 
ție. Acest fenomen pare de 
neînțeles, se arată în continuare 
în articol, pentru că producția 
mondială de alimente ar fi su
ficientă pentru toți oamenii. Dar, 
repartizarea acestor produse este 
inechitabilă. în timp ce în ță
rile industrializate este abunden
ță, în țările din lumea a treia se 
înregistrează o mare penurie de 
alimente.

termen lung
Anul 1984, a spus vorbitorul, va 
fi dificil pentru Iugoslavia, dar 
mai ușor decît anul în curs.

Președintele Prezidiului 
R.S.F.I. a subliniat importanța 
transpunerii efective în viață a 
programului de stabilizare eco
nomică pe termen lung.

Belgia: Creșterea 

șomajului juvenil
BRUXELLES 7 (Agerpres). 

— Direcția națională pentru 
utilizarea forței de muncă a 
anunțat că în prezent. în Bel
gia, există 507 792 șomeri, 
reprezentind 12,1 la sută din 
populația activă a tării. Șo
majul în rândurile tineretului 
a luat proporții îngrijorătoa
re. Din datele publicate re
zultă că din numărul total de 
șomeri 154 000 sint tineri pină 
la 25 de ani.

Tinerii sud-coreeni

înfrunta represiunea
SEUL 7 (Agerpres). — Pes

te 500 de demonstranți, re- 
prezentînd organizațiile de

Naufragiații somnului
Un sfert din populația globului suferă 

de insomnie. In Franța mai mult de trei 
milioane de locuitori nu mai consultă 
de mult timp modul de administrare a 
medicamentelor tipărit pe flacoanele de 
somnifere. De mai bine de 20 de ani, 
biologi, neurofiziologi, psihiatri se re
unesc in cadrul unor congrese pentru a 
încerca să îmbunătățească somnul. 
Astfel, s-au înființat adevărate „clinici 
de somn" in care nefericiții lipsiți de 
binefacerile somnului încearcă să învețe 
cum să-și regăsească odihna. In același 
timp a fost creat un club al somnului și 
al visului pentru a-i reuni șt a»i ajuta 
pe toți aceia care suspină in fiecare di
mineață : „Iarăși nU am închis ochii 
toată noaptea". Cu toate acestea adevă
rata insomnie este foarte rară, .... 
specialiștii. Ea se definește in general 
ca o reducere importantă a timpului 
mediu afectat somnului. Această valoare 
nu are sens decît pentru un anumit tip 
de individ, avînd în vedere faptul că 
nevoia de somn variază de la o persoană 
la alta. In realitate se pare că numeroși 
„suferinzi de insomnie" petrec un timp 
suficient dormind, chiar dacă ei sint con
vinși de contrariu. Mii de encefalograme 
au demonstrat faptul că insomnia este 
adesea subiectivă. Pretinsul suferind de

afirmă

între 5 și 7 decembrie 1983. la 
Sofia, sub președinția ministru
lui apărării populare al Republi
cii Populare Bulgaria, general 
de armată Dobri Djurov. a avut 
■loc ședința ordinară a Comitetu
lui miniștrilor apărării ai state
lor participante la Tratatul de la 
Varșovia. La lucrările ședinței 
au participat miniștrii apărării 
ai statelor participante la Trata
tul de la Varșovia, comandantul- 
șef al Forțelor Armate 
șeful Statului Major al 
Armate Unite.

Comitetul miniștrilor apărării

R. P. POLONĂ

a analizat problemele activității 
practice a Forțelor Armate Uni
te ale statelor participante la 
Tratatul do la Varșovia, ținînd 
seama de situația creată in Eu
ropa. in spiritul Declarației po
litice de la Praga, din 5 ianua
rie 1983 si al Declarației comu
ne din 28 iunie 1983 a conducă
torilor de partid si de stat din 
șapte state socialiste si a adop
tat hotărâri corespunzătoare.

Ședința 6-a desfășurat într-o 
atmosferă de lucru. în spiritul 
prieteniei și al înțelegerii reci
proce.

Cuvintul tovarășului W. Jaruzelski
LA FESTIVITATEA PRILEJUITA DE ZIUA MINERULUI
VARȘOVIA 7 (Agerpres). — 

Luînd cuvîntul la festivitatea 
de la Zabrze, prilejuită de Ziua 
minerului, Wojciech Jaruzelski, 
prim secretar al C.C. al P.M.U.P.. 
președintele Consiliului de Mi
niștri al R. P. Polone, a arătat 
că unul din pilonii economiei 
naționale a Poloniei deosebit de 
trainic, sănătos, de nădejde 
este consolidat zilnic de munca 
minerilor.

Această muncă permite astăzi 
satisfacerea necesarului de hui
lă al țării, permite să se creeze 
rezerve de huilă, să se sporeas
că exportul. De la mineri țara 
primește lignit, cupru, sulf, 
plumb și zinc, gaze și petrol, 
sare și materii prime nemine
rale.

Referindu-se la unele proble
me sociale vorbitorul a arătat : 
„Fiecăruia după muncă — acest 
principiu socialist al echității 
sociale, aplicat la mineri, în
seamnă fiecăruia după munca 
sa grea, deosebit de complexă și 
de răspundere. Aceasta funda
mentează pe deplin politica de 
salarizare și politica socială ac
tivă și avantajoasă, consolidarea 
cuceririlor minerilor. Colectivele 
de muncă, controlul tehnic, con
ducătorii minelor vor confirma 
aceasta printr-o mai mare efi
ciență a muncii, prin reducerea 
cheltuielilor și economia de ma
teriale, prin grija pentru echi
pamente și mașini". Se știe, — 
a arătat, în continuare, W. Ja
ruzelski — că menținerea ac
tualului nivel al exploatării 
cărbunelui și celorlalte substan
țe minerale utile reclamă mari 
investiții capitale. Sîntem ferm 
hotărîți să menținem acest ni
vel și, în pofida tuturor greu
tăților, să alocăm fondurile ne
cesare în acest scop. Dar pentru 
ca să economisim aceste fonduri 
și să le investim acolo unde se 
cere, este necesar să folosim cit 
se poate de bine ceea ce există, 
adică să economisim cărbunele, 
materiile prime și materialele, 
energia electrică. Aceasta nu 
este o sarcină nouă, ci o sarci-

nă care continuă să fie acută, 
de o actualitate vitală".

Vorbitorul a arătat, apoi, că, 
pentru ridicarea nivelului de 
trai al populației, „este necesar 
ca industria noastră să lucreze 
tot mai mult și să producă tot 
mai bine, ca pămîntul nostru 
să dea roade tot mai bogate, ca 
apele și aerul să fie protejate, 
ca noi să nu rămînem în urmă 
în domeniul progresului tehnic, 
este necesar să se accelereze 
satisfacerea nevoilor poporului 
în ce privește construcția de lo
cuințe, ocrotirea sănătății, în- 
vățămîntul și cultura. A.șadar, 
o sarcină demnă de epoca 
noastră".

W. Jaruzelski a relevat că 
anul 1983, un an greu, a fost 
mai bun decît 1982, acum pro
blema fiind ca 1934 să se dove
dească un an mai bun decît cel 
da acum, existind toato con
dițiile pentru aceasta. .

îngăduiți-mi să repet ceea ce 
am mai spus pe această temă 
atunci cind am tras concluziile 
la plenara a 14-a — a arătat 
vorbitorul —, obligația noastră 
este să facem să fie compensa
te, chiar cu prisosință, conse
cințele majorării prețurilor sau 
altor măsuri economice .ce se 
impun, printr-o mai mare pro
ductivitate' și economie, prin 
muncă suplimentară, prin crea
rea condițiilor de a face mai 
mult.

Prin urmare, nu este adevărat 
că, dacă vrea, guvernul dă. șl, 
dacă i se năzare. ia. Prețurile 
nu încetează nici o clipă să de
pindă de situația economică ge
nerală, de muncă și productivi
tate și, în primul rînd, de ca
litate. Bunăstarea — a arătat 
Wojciech Jaruzelski — nu se dă 
și nu se la. Bunăstarea se cre
ează prin muncă — nu numai 
an de an, dar și zi de zi, clipă 
de clipă.

în încheiere, el a relevat că 
tot ceea ce se face, tot ce se 
realizează pentru întărirea Po
loniei prin muncă, prin înțele
gere, prin stabilizarea internă 
are astăzi o importanță extraor
dinar de mare.

ședinței
VARȘOVIA 7 — Trimisul 

Agerpres, C. Badea, transmite : 
La Varșovia au avut loc lucră
rile ședinței Seimului R.P. Po
lone, care s-au desfășurat în. 
prezența lui Wojciech Jaru
zelski, prim-secretar al C.C. al 
P.M.U.P., președintele Consi
liului de Miniștri al R.P. Po
lone, și a altor conducători de 
partid și de stat.

R. P. Polone
în cadrul ședinței a fost dez

bătut, în prima lectură, proiec
tul de lege privind bugetul de 
stat al Poloniei pe anul 1984. 
Au fost analizate, de asemenea, 
alte proiecte de legi.

Proclamarea noului

tineretul
lumii

tineret sud-coreene si orga
nizațiile studențești ale insti
tutelor de învățămint din 
Seul, au manifestat marți pe 
străzile din centrul Seulului, 
cerînd demisia actualului gu
vern din Coreea de Sud și 
eliberarea tuturor detinutilor 
politici. Puternice forte ale 
politiei și numeroși agenti 
secreti ai siguranței sud-co
reene au intervenit cu bruta
litate pentru a-i împrăștia ne 
manifestanti. Zeci de stu- 
denti au fost arestați.

Se menționează că. in ulti
mele două luni, au fost ares
tați peste 400 de participant! 
la demonstrațiile antiguver
namentale din Seul si alte 
orașe sud-coreene.

președinte al Argentinei
BUENOS AIRES 7 (Agerpres). 

— La Buenos Aires s-a a- 
nunțat că Râul Alfonsin. candi
datul Uniunii Civice Radicale, 
învingător în alegerile generale 
de la 30 octombrie din Argenti
na, a fost proclamat oficial pre
ședinte al țării pentru o perioa
dă de șase ani — transmite a- 
genția France Presse. Membrii 
Senatului și Camerei Deputați- 
lor, aleși la 30 octombrie, au ra
tificat votul celor 600 de mari 
electori, dintre care 336 au optat 
pentru Râul Alfonsin. Principa
lul său contracandidat, peronis- 
tul Italo Luder, a obținut 274 de 
votuni.

Noul președinte al Argentinei, 
avocat, în vîrstă de 57 de ani, 
își va prelua oficial funcția la 
10 decembrie, devenind primul 
președinte civil al țării, după a- 
proape opt ani de regini militar. 
Vicepreședinte a fost ales Vic
tor Martinez, care deține și 
funcția de președinte al Sena
tului.

insomnie care se plinge că a petrecut o 
noapte albă poate doar să fi avut un 
simplu somn obositor, neregenerator, care 
l-a lăsat total epuizat dimineața. El 
poate crede, de asemenea, că 8 ore de 
somn pe zi îi sint indispensabile in timp 
ce lui ii sint suficiente doar trei sau 
chiar patru ore de somn. Această insom
nie poate fi adesea semnul unor dificul
tăți psihice trecătoare.

cu circa 3 000 de ani In urmă, au fost 
găsite schelete umane foarte bine con
servate. Primele concluzii atestă că 
așezarea a fost locuită timp. de aproape 
2 000 de ani, în perioada 3 000—1 060 
înaintea erei noastre.

Fluviu cu 300 de nume
Geograful sovietic Grigori

Vestigii din neolitic
Urmele unei așezări străvechi datînd 

din perioada neolitică au fost descope
rite, recent, de arheologii chinezi în 
localitatea Pingan Bao, din provincia 
nord-estică a Chinei, Liaoning, fapt ce 
arată — după cum relevă agenția China 
Nouă — că regiunea a fost locuită încă 
din timpurile cele mai vechi. In peri
metrul așezării, cuprinzind o suprafață 
de 120 000 metri pătrați, săpăturile au 
scos la iveală numeroase obiecte specifice 
civilizației bronzului, obiecte decorative 
executate din os, piese de jad. In mor
mintele construite, potrivit specialiștilor,

Geograful sovietic Grigori Galkin a 
stabilit că fluviul Kuban a purtat, de-a 
lungul secolelor, 300 de nume. Pentru a 
le descoperi și înregistra, cercetătorul a 
fost nevoit să studieze aproape zece mii 
de documente de arhivă. O curiozitate 
este aceea că Galkin a descoperit nu mai 
puțin de 70 de variante ale numelui 
Psiji pe care Kuban l-a purtat în anti
chitate.

Cel mai înalt pod 
din Europa

Specialiștii apreciază că cel mai indlt 
pod din Europa este cel de pe riul Sili, 
din Tirol. înălțimea pilonilor săi este de 
100 m. Podul face parte componentă din 
autostrada care leagă Austria de Italia. 
In cele două decenii care au trecut de 
cind a fost terminat, a fost traversat 
de aproximativ 100 milioane de 
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